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Meld deg på et av kursene her: 
www.sio.no/eksamensboost

Bli med på en times 
gratis kurs hvor 

våre eksperter gir 
råd og tips for en 

best mulig innspurt 
frem mot eksamen. 

MØT FORFATTEREN
på Akademika Blindern mandag 20.10 kl 12.15. 

199,-

Derfor 
støtter de 
skole
penger

Slik fordelte 
Velferdstinget

Under fjorårets valgkamp lovet Høyre å bygge 
3000 studentboliger. Nå nøyer de seg med halvparten.

Ernas boligbløff
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Vil kreve bedre norsk-
karakterer ved UiO:

Høyres studenter:
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Oslo og Akershus (SiO). Universitas 
skal drive kritisk og uavhengig 
journalistikk, og være partipolitisk 
nøytral. Universitas arbeider etter 
Vær Varsom-plakatens regler 
for god presseskikk. Den som 
mener seg rammet av urettmessig 
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redaksjonen.
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Bevarer det 
uholdbare
For opposisjonspartier er det lett å kritisere 

sittende regjerings politikk. Utfordringene 
oppstår først når partiene selv overtar 

makten. Da kan de risikere å se ganske dumme 
ut når den beske kritikken ikke følges opp med 
handling. Det er en slik situasjon Høyre og Frp 
nå befinner seg i.

Mye ble lovet i fjorårets valgkamp. Høyre ved-
tok på sitt landsmøte at det skulle bygges minst 
2000 studentboliger. Regjeringspartner Frp var 
ikke snauere. Før han ble olje- og energiminister 
i Solbergs regjering, var Tord Lien Frps utdan-
ningspolitiske talsmann. Han var lenge opposi-
sjonens soleklart sterkeste kort i Kirke- utdan-
nings og forskningskomiteen. I media var han 
svært kritisk til den fallende kjøpekraften blant 
norske studenter. Den lave studiefinansieringen 
var ikke bare et problem for studentene, men 
også for resten av samfunnet, mente han da.

– Vi har ikke råd til at studenter kaster bort 
tiden bak kassen på Rimi fremfor å studere, sa 
Lien til Dine Penger i fjor sommer.

Høyres daværende talsmann for høyere utdan-
ning, Svein Harberg, var hjertens enig og beteg-
net situasjonen som «uholdbar».

Men situasjonen var åpenbart ikke uholdbar 
nok til at Harberg og Liens partier ønsket å gjøre 
noe med den. I 2015 vil studentene få 300 kro-
ner mer i månedlig studiestøtte. Rimi-studente-
ne, som Lien mente samfunnet ikke hadde råd 
til, vil fortsette i kassajobben også til neste år. 
Solbergs taktskifte i studentboligbyggingen har 
også uteblitt. Det skal bygges 1500 studentboli-
ger til neste år, en økning som er helt i takt med 
utviklingen under den rødgrønne regjeringen. 
Studentene som tok regjeringens valgløfter for 
god fisk har all grunn til å føle seg snytt.

OSLO

På Handelshøyskolen BI har vi mange studentas-
sistenter som tydeligvis har tilgang til å se på karak-
terene til alle BI-studentene. I utgangspunktet er ikke 
dette et problem, så lenge disse studassene holder 
tittingen på et profesjonelt nivå, der de kun ser på 
resultatene som er nødvendig for å gjøre arbeidsopp-
gavene sine.Men det er jo tydeligvis ikke tilfelle. En 
anonym kilde som INSIDE har snakket med, «Ola», 
har gitt oss inntrykk om at det ikke er uvanlig praksis 
blant studentassistenter på BI å snoke i karakterene 
til medstudentene sine. Det er ikke greit..

WASHINGTON D.C.

Everyone knows what happens when you get a 
group of feminists together in one room: Things get 
done. At GW, this is challenging. All of our women\’s 
advocacy groups on campus – the Feminist Student 
Union, the Alliance of Queer Women and Allies, 
Students Against Sexual Assault, the National Co-
uncil of Negro Women, to name a few – are spread 
across the University and don’t have any one place 
to gather regularly.All of these organizations should 
come under one roof, along with sexual assault 
resources and mentoring programs, in the form of a 
women’s center.

KØBENHAVN

Mit navn er Marie, og jeg læser antropologi. Jeg 
tilhører den gruppe studerende, som uddannelsesmi-
nister Sofie Carsten Nielsen kalder ubrugelige. Den 
sjove situation opstår, når man beder antropologi-
studerende om at beskrive, hvad deres fag går ud 
på. Jeg har selv stået i situationen mange gange til 
familiefester, hvor spørgsmålet altid kommer mindst 
en gang. Men at vores faglighed kan være svær at 
opsummere med et enkelt ord eller en simpel sæt-
ning, er ikke ensbetydende med, at vi er ubrugelige.

MASSACHUSSETS

Last week, media outlet Campus Reform posted a 
video in which a representative from the organization 
asked several Harvard students a seemingly simple 
question: “What is the bigger threat to world peace: 
America, or ISIS?” The students took that question 
seriously, offering frank critiques of American foreign 
policy. The Fox News opinion show \»Outnumbe-
red\» derided the students interviewed as a “bunch 
of snot-nosed brats.To anyone familiar with the po-
larized political environment of this country, the fact 
that a heavily edited series of student interviews were 
blown out of proportion to such an extreme degree 
should come as no surprise.

Meninger Universitas gir deg meninger fra verdens studentaviser

Kommentar

Eirik A. Steenhoff,  
journalist i Universitas

Det er sikkert som amen i kjerka. Med jevne mel-
lomrom dukker det opp en debatt om teologiens 
verdi som akademisk disiplin. I 
april kunne vi lese om «De siste 
dagers hellige» i Universitas, om 
det minkende antallet preste-
studenter ved Det teologisk 
fakultet (TF) på Universitetet i 
Oslo (UiO).

Tankene gikk tilbake til høs-
ten 2010, da Studentparlamen-
tet ved UiO diskuterte et forslag 
om å legge ned TF. Debatten 
den gang var preget av lite 
kunnskap og mange fordommer 
mot teologien. Forslaget ble til 
slutt nedstemt, men tankegan-
gen bak – At teologi er uviten-
skapelig og ikke et moderne 
universitet verdig, lever i beste 
velgående.

I sommer var det Det teologiske menighets-
fakultet (MF) sin tur til å diskutere teologiens 
forutsetninger. Debatten, som nesten uteluk-
kende ble ført i de kristne avisene, begynte med 

et spørsmål om hvilket bibelsyn en burde legge til 
grunn for teologien. Spørsmålene gjaldt hvorvidt 
et liberalt bibelsyn undergraver kirkens lære, og 
om hva den viktigste forpliktelsen til en universi-
tetsteolog skal være: kirkens bekjennelse eller fri 
forskning.

Midt oppe i debatten ble det kunngjort at MF-
forskeren Geir Otto Holmås går av ved utgangen 

av året. I en kronikk i avisa 
Dagen spurte bibelforskeren om 
ikke teologien hadde tjent på å 
løsrive seg fra akademia. Han 
skrev at «fagteologi som i stor 
grad er drevet på premissene 
fra postmoderne filosofi og en 
sekulær kultur, er selvoppløsen-
de.» Holmås mener fagteologien 
forsvinner i dragsuget når den 
får pregende innflytelse i kirken.

På den andre siden har vi 
debattanter med et ikke-reli-
giøst utgangspunkt, men med 
påfallende like konklusjoner. I 
Universitas-artikkelen fra april 
gjentok Lars Gule et gammelt 

refreng: Hele TF burde legges ned, mente han, 
og de «relevante» fagområdene måtte legges til 
andre fakulteter.

Så da kan vi vel bare løsrive teologien fra 
akademia - og alle blir fornøyde? Det er neppe så 
enkelt.

Når teologien  
trues

Debatten om teologifaget kan ikke føres 
på fordommer mot kristendommen.

«Teologien 
hører til kirken. 
Prestene må 
komme fra et 
sted, uavhengig 
om man liker 
dem eller ikke» 
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ILLUSTRASJON: ØIVIND HOVLAND

Protest: En kvinnelig demonstrant roper ut sine slagord mot Den Islamske Stat (IS). Torsdag arrangerte Kurdisk studentfore-
ning i Norge (KSFN) en demonstrasjon på 7. juni plassen utenfor Utenriksdepartementet. Du kan lese saken på universitas.no

Øyeblikket av Aleksander Myklebust

På papir hver onsdag,  
på nett hele tiden:

www.universitas.no

facebook.com/UniversitasOslo

twitter: @universitas_no

instagram: Universitassen

For oppdaterte studentnyheter.

Følg oss

Tips oss

tips@ 
universitas.no

Teologien er for det første betinget av to ting – kirke og 
vitenskap. Den doble forpliktelsen fører noen ganger til 
spenning - men teologien kunne ikke ha klart seg med 
bare en av dem. Dette er fordi teologien først og fremst sø-
ker sannheten, enten i den bibelske åpenbaring og kirkens 
dogmer, eller i empirisk arbeid.

Dessuten foregår ingen forskning i et vakuum, selv 
om vi kanskje liker å tro det. Også andre fagområder er 
betinget av institusjoner, med sine formål med forskning 
og formidling. Pedagogikken hører til skolevesenet, poli-
tiutdannelsen til politiet, jussutdannelsen til rettsstaten. 

Teologien hører til kirken. Prestene må komme fra et sted, 
uavhengig om man liker dem eller ikke.

Og hva er egentlig alternativet? Ønsker kritikerne at 
teologien utvikler seg utenfor akademia, uten å følge 
vitenskapelige prinsipper? Det ville være snarveien til 
sekterisme.

Argumentene for å beholde teologiens tilknytning til 
akademia er gode. Akademia er ikke tuftet på premisser 
som utelukkende er fiendtlige overfor teologien. Teologien 
må derfor ikke trekke seg ut for å redde sitt eget skinn. 

Teologien må heller ikke ut av universitetssystemet for å 
tilfredsstille de snevre og kunnskapsløse kravene Gule har 
til vitenskapelighet.

Debatten om hvorvidt TF bør være på universitetet er le-
gitim i og for seg. Men også en slik debatt må kunne føres 
på kunnskapsbaserte premisser, og ikke på ideologiske 
fordommer mot kristendommen.

debatt@universitas.no
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nyhetsredaktør:  Eirik Omvik 
eiriknom@universitas.no 924 93 243

NYHET

Student
demonstrasjon 
i Danmark
NEDSKJÆRINGER: 9.oktober 
demonstrerte nærmere 2000 stu-
denter i sentrum av København, 
melder den danske studentavisa 
Uniavisen. Studentene viste mot-
stand mot den danske regjerin-
gens plan om å nedskjære 4000 
studieplasser. Studentrådet ved 
Københavns Universitet (KU) kre-
ver at politikerne må begynne å 
løse utfordringene i samarbeid 
med Universitetet.

Fra badestudier til 
festivaleksamen
FESTIVALFILOSOFI: Fra 2015 kan du ta eksamen i praktisk festivalar-
beid ved Høgskolen i Telemark (HiT). Det melder avisa Dagens næringsliv 
(DN). Det er Slottsfjellfestivalen i Tønsberg som gjennom bachelorgraden 
«Festival and Event Management» skal bruke studenter i praktikant- og 
rekrutteringsprogrammet sitt. Studentene skal få både teoretisk og prak-
tisk opplæring. Sistnevnte skal gå ut på oppgaver som opp- og nedrigg, 
publikumskontakt og service under festivalen. Festivalfaget fører fram til 
en eksamen som gir 7,5 studiepoeng.
– Samarbeidet vil gi studentene våre verdifull arrangørerfaring, sier første-
lektor i musikk ved HiT, Anne Svånaug Blengsdalen, i en pressemelding 
gjengitt av DN.

Ber studenter 
tisse i dusjen
VANNLATING: Ved University 
of East Anglia i Norwich oppfor-
dres studenter til å tisse i dusjen. 
Det melder BBC. Årsaken til den 
noe uvanlige oppfordringen er at 
de skal spare på vannet. Det er 
studentene Debs Torr og Chris 
Dobson som har tatt initiativ til 
kampanjen med navnet «Go with 
the flow», melder Dagbladet.
– Hvis alle studentene ved univer-
sitetet gjør dette, vil det utgjøre 
en vannbesparelse tilsvarende 26 
store svømmebasseng, sier Dob-
son til BBC.
Studentene opplyser imidlertid at 
dusjtissing kan være en dårlig idé 
hvis det er problemer med sluk 
og avløp.

UNIVERSITAS FOR 25 ÅR SIDEN

Universitas nr. 14, 1989 

UNIVERSITAS FOR 50 ÅR SIDEN

 ɚ Flere universitetseksamener får i nær fremtid gyldighet i hele Norden. 
Norsk mellomfag, dansk bifag, finsk cum laude, og to svensk betyg 
skal likestilles. Når dette går i orden avsluttes et samarbeid som har 
pågått siden 1957, kan universitetsdirektør Olav Meidell Trovik fortelle 
til Universitas. Det er i denne omgang eksamener ved det historisk-
filosofiske og det matematisk-naturvitenskapelige fakultet det gjelder

Universitas nr. 3, 1964 

– Vi skal bygge 3000 studentboli-
ger i året for å få unna den køen 
som er nå. I tillegg ønsker vi å sti-
mulere til at private utbyggere kan 
forplikte seg til å bygge boliger til 
studenter.

Det sa Høyres daværende tals-
mann for høyere utdanning, Svein 
Harberg til Universitas under fjor-
årets valgkamp.

I årets statsbudsjett legger re-
gjeringen til rette for 1500 boliger. 
Det er bare halvparten av det som 
ble lovet under valgkampen. Det 
er også 500 færre boliger enn Frp 
lover i sitt partiprogram.

– Vi opplever at regjeringen er 
enig med oss om at det er vanskelig 
for studentene å få studentboliger 
– likevel skjer dette, sier Anders 
Kvernmo Langset, leder av Norsk 
studentorganisasjon (NSO).

Han peker på at støttepartiene 
Venstre og KrF også har vedtatt å 
bygge minst 2000 boliger i året.

– Pussig politikk
Da Norsk studentorganisasjon 
(NSO) fikk besøk av statsministe-
ren i mars, sa hun følgende:
«Sånn som boligmarkedet er nå, 
særlig i de største utdanningsste-
dene, er det behov for et taktskifte 
i byggingen av studentboliger.»

– Statsbudsjettet er på ingen 
måte et taktskifte, sier Langset.

Han mener årets budsjett er 
pussig politikk fra en regjering 
som vil satse på kunnskap og 
kompetanse.

– Regjeringen har enda noen 
år igjen av perioden, men så langt 
ser det ikke lyst ut. Alt i alt går 
studentene i minus. Vi vil havne 
i samme boligklemme til neste år 
som i år, sier han.

– Et løftebrudd
Heller ikke Kaia Marie Rossland, 
leder i Velferdstinget i Oslo og 
Akershus, vil kalle 1500 nye boli-
ger et taktskifte.

– De har ikke nådd opp til for-
ventningene til det de kan kalle et 
taktskifte. Jeg hadde håpet at det 
virkelig skulle satses på student-
boliger, sier Rosseland.

Hun er fornøyd med at regje-
ringen ønsker å bygge flere stu-
dentboliger, men skulle helst sett 
at økningen var større.

– Det er et løftebrudd med 
tanke på at de ikke har gjort 100 

prosent det de har sagt. Det synes 
jeg er synd, sier Rosseland.

Ingen garanti
Kunnskapsminister Torbjørn Røe 
Isaksen er enig i at behovet for 
studentboliger er stort, og forstår 
at lederne i NSO og VT ville sett 
et høyere antall boliger i statsbud-
sjettet.

– Derfor bygger vi 200 flere stu-
dentboliger i år. Vi vil fortsette en 
jevn og trutt opptrapping, uten 
at jeg kan garantere hvor mange 

vil skal bygge, sier han, og legger 
til at man tidligere har man hatt 
litt rykk og napp-opptrapping 
med studiefinansieringen, mener 
kunnskapsministeren.

– Er en økning på 200 studentbo-
liger et taktskifte?

– Om det ikke er et taktskifte, 
kan det i alle fall kalles et godt steg 
i riktig retning.

Isaksen mener det sjelden har 
blitt bygget like mange boliger i et 
år det ikke er valg.

– Vi legger oss på et klart høy-

Innfrir ikke boligløftet
I fjorårets valg-
kamp lovet Høyre 
å bygge 3000 
studentboliger. 
Nå nøyer de seg 
med halvparten.
Statsbudsjettet

tekst Jenny Gudmundsen 
foto Hanna Magnussen Krogvold

Lovet 3000: Statsminister Solberg og hennes regjering skuffer så langt studentledere med tanke       på student boligbygging. Her intervjues hun av NRK samme dag som hennes regjering la frem sitt første egne statsbudsjett.
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ere nivå enn tidligere. Ambisjonen 
er å øke antall studentboliger se-
nere, sier Isaksen.

– Vil studentene havne i bolig-
klemme også til neste år?

– Det er ikke sånn at 1500 boli-
ger er løsningen på hele boligpro-
blemet, det har jeg full forståelse 
for sier han.

– Kjedelig å  
komme med alt
Medlem av utdanningskomiteen 
på Stortinget, Sivert Haugen 

Bjørnstad (Frp), mener regjerin-
gen kommer til å bygge 2000 stu-
dentboliger i året innen den første 
regjeringsperioden er over i 2017.

– Vi følger et fireårsprogram. 
Det vil bygges flere studentboliger 
etter hvert. Det hadde vært kjede-
lig å komme med alle på en gang.

Bjørnstad avviser at student-
boligene ble nedprioritert i årets 
budsjett.

– Den blir ikke nedprioritert – 
tvert imot. Vi har kommet med 
flere boliger enn hva den forrige 

regjeringen gjorde.
Han mener det er vanskelig å 

være misfornøyd med regjerings-
budsjettet for studentenes del.

– Budsjettet bedrer studente-
nes økonomi og hverdag generelt. 
I løpet av de to årene har vi gitt en 
stor økning til studentene. Først og 
fremst med basisstøtten til låne-
kassen og med nye studentboliger.

jennygu@universitas.no

Innfrir ikke boligløftet

«Vi følger et fireårsprogram, og 
det vil bygges flere  studentboliger 
etter hvert. Det hadde vært kjedelig 
å   komme med alle på en gang»

Sivert Haugen Bjørnstad, stortingsrepresentant for Fremskrittspartiet

Lovet 3000: Statsminister Solberg og hennes regjering skuffer så langt studentledere med tanke       på student boligbygging. Her intervjues hun av NRK samme dag som hennes regjering la frem sitt første egne statsbudsjett.
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Til kraftige protester mister univer-
siteter og høyskoler 80 millioner 
kroner i forslaget til statsbudsjett 
som ble lagt fram forrige uke. Regje-
ringen anbefaler å dekke inn tapet 
ved å kreve skolepenger av studen-
ter fra land utenfor EØS-området.

– Dråpe i statsbudsjettet
– I dag bruker vi 80 millioner 

kroner i året på å gi studenter fra 

land som USA, Canada og Australia 
gratis utdanning. De pengene kan 
vi i stedet bruke for å få forskning 
i verdensklasse sier formann Heidi 
Fuglesang i Høyres studenter.

– Er det ikke litt naivt å tro at 80 
millioner kroner er nok for å få utdan-
ning og forskning i verdensklasse?

– 80 millioner kroner er en li-
ten dråpe i et stort statsbudsjett 
på over 1000 milliarder. Men vi 
mener det er mye penger for å ut-
danne utenlandske studenter sier 
Fuglesang. Hun presiserer at in-
ternasjonale kvotestudenter ikke 
berøres av forslaget.

Frykter for gratisprinsippet
Representant Kristina Klakegg 
i Internationalista tordner mot 
forslaget. Hun tror ikke forsla-
get vil medføre et forskningsløft, 
og frykter for gratisprinsippet i 
norsk utdanning.

– Det er et angrep på den nor-
ske modellen fordi den rammer 
vanskeligstilte som ikke har råd til 
å betale for utdanningen. Mange 
masterstudenter fortsetter sin kar-
riere innenfor forskning i Norge 
fordi de får etablert sosiale og fag-
lige nettverk. Hvis skolepenger 
innføres vil færre ta master og fort-
sette sine forskerkarrierer i Norge.

Fuglesang i Høyres studenter 
svarer at utdanning skal være gra-
tis i Norge, og ikke gjelde for hele 
verden. Hun legger til:

– Det er uaktuelt å legge til side 
gratisprinsippet. De som mener 
forslaget vil få en dominoeffekt 
har ikke grunnlag i virkeligheten. 
Utdanning er et kommersielt sys-
tem der det handler om å være 
på markedet og tilby den beste 
utdanningen.

Forskning kommer først
Gratis utdanning er blant de vik-
tigste grunnene til at internasjo-
nale studenter kommer til Norge. 
Det viser en fersk undersøkelse fra 
Senter for internasjonalisering av 
utdanning (SIU), hvor 70 prosent 
av gradsstudentene oppgir at de 
vurderer å bli værende i landet et-
ter endt utdanning.

Klakegg tror at Norge mister 
tilgang på global kompetanse.

Fuglesang på sin side sier at 
internasjonalisering er langt vik-
tigere på forskningsnivå enn for 
bachelor- og masterstudenter.

– Det finnes undersøkelser som 
viser at studentene, uavhengig av 
hva de sier, i stor grad drar hjem 
igjen etter utdanningen. Arbeids-
markedet i Norge har ikke den kon-
kurranseevnen som andre land har, 
og vi må derfor satse på forskning.

– Er Norges rykte som forsknings-
nasjon nok til å sikre at vi rekrutterer 
de kloke hodene vi trenger?

– Nei, det tror jeg ikke, og det 
vil bli færre utenlandsstudenter. 
Jeg mener at det å ha mange in-
ternasjonale studenter i seg selv 
ikke er en positiv gevinst, men 
at vi heller bør heve kvaliteten og 
klatre på internasjonale rankin-
ger, sier Fuglesang.

Navlebeskuende
Klakegg beskylder regjeringen for 
å glemme resten av verden, og me-
ner Norge tjener på å tilby gratis 
utdanning uavhengig av om stu-
dentene reiser hjem igjen.

– Vi tenker altfor mye innenfor 
norske rammer. Det er fantastisk 
utviklende for internasjonale stu-
denter å få komme hit og studere, 
og vi tjener på at de blir ambassa-
dører for Norge i utlandet, sier hun.

– Er det riktig at Norge skal gi 
gratis skattefinansiert utdanning 
til blant annet amerikanere og 
australiere?

– Det er greit for det er ikke pro-
blemet. Hvis utdanning ikke er gra-
tis kommer ikke folk hit, og vil hel-
ler dra til land som Canada og USA.

universitas@universitas.no

HØYRES STUDENTER:

Sier ja til 
skolepenger
Skolepenger for internasjonale studenter gir mer penger 
til forskning, mener Høyres studenter. – Angrep på den 
 norske modellen, parerer Internationalista.

Statsbudsjett

tekst Sigurd Oland Nedrelid 
foto Nicolay Woldsdal

Debatt om internasjonale studenter på gratistur: Formann 
Heidi Fuglesang (t.v.) i Høyres studenter vil gi forskningen 
luft under vingene. – Færre internasjonale vil forske i Norge, 
svarer representant Kristina Klakegg (t.h.) i Internationalista.
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Vil ha strengere  
norsk-krav

FRYKTER FOR PASIENTSIKKERHETEN:

Nå ønsker de fem helsefagut-
danningene ved Universitetet 
i Oslo (UiO) at studentene skal 
ha minst karakteren 4 i norskfa-
get fra videregående for å kunne 

studere.
– En stor andel av studen-

tene på farmasi og de andre hel-
sefagutdanningene behersker 
norskfaget så dårlig at vi mener 
det på sikt kan skape fare for 
pasientsikkerheten, sier Solveig 
Kristensen, dekan ved Det ma-
tematisk-naturvitenskapelige 
fakultetet (MN).

– Dårlig kommunikasjon
Kristensens fakultet har ansvaret 
for farmasiutdanningen. De øvrige 
fagene som ønsker strengere norsk-
krav er profesjonsstudiet i medisin, 
bachelorstudiet i tannpleie og de 
femårige masterutdanningene i kli-
nisk ernæring og odontologi.
Kristensen forteller at fagansvar-
lige har gitt klare tilbakemeldin-

ger om at mange av studentene 
skriver så dårlig norsk at det går 
ut over kommunikasjonen, både 
med andre studenter og pasienter.

– Det går også ut også ut over 
skriftlige innleveringer og eksa-
men, sier Kristensen.

De nye kravene vil innføres i 
en prøveperiode på tre år, dersom 
fakultetene får det som de ønsker.

Strengere mattekrav
Det er regjeringen som har åpnet 
opp for slike prøveordninger. Tid-
ligere har høyskoler og universite-

ter måttet samordne endringer i 
karakterkrav.

Nå ønsker regjeringen å gjøre 
det enklere for utdanningsinstitu-
sjonene å prøve ut egne opptaks-
krav i prøveprosjekter.

MN vil også benytte muligheten 
til å teste ut strengere krav over-
for matematikkstudentene. Mens 
studentene i dag må ha gjennom-
ført faget «Matematikk R1», vil de 
i prøveperioden også ha krav om 
bestått i «Matematikk R2».

– Det er et problem at for mange 
av studentene kan for lite når de be-
gynner. I dag krever vi R1, men stu-
diet bygger på kunnskap fra R2. Da 
er det ærligere overfor studentene 
om kravet heves, sier Kristensen.

Fra 2018
Fakultetet har gjort undersøkelser 
som viser at studenter som har R2 
fra videregående skole klarer seg 
langt bedre på studiet. Kristensen 
mener endring av opptakskrav 
helt klart vil heve andelen som 
klarer å fullføre studiet.

Det har også blitt diskutert 
om enkelte studieprogram skal 
ha minimumskrav til karakterer i 
fagene de krever, slik sivilingeni-
ørstudiet på NTNU har. Forslaget 
ble nedstemt.

– Det er studentenes prestasjo-
ner hos oss, ikke tidligere karak-
terer som betyr noe, så lenge de 
kommer inn på vanlig konkurran-
segrunnlag, sier Kristensen.

Likere forutsetninger
Studie- og læringsmiljøansvarlig 
Runar Bjørkvik Mæland ved Stu-
dentparlamentet ved UiO støtter 
bruk av spesielle krav.

– Det vil sikre at studentene har 
likere forutsetninger når de starter 
på studiet. Det er også bra at kunn-
skap som er relevant for studiet, 
får økt betydning, og at det ikke 
bare er totalsnitt og tilleggspoeng 
som skal telle, sier han.

Mæland mener likevel det 
kan bli rotete å orientere seg om 
mange studier får ulike spesielle 
opptakskrav.

– Derfor har vi satt som krav at 
informasjonen må være tydelig, 
sier han.

Fakultetene ønsker å starte det 
treårige prøveprosjektet i 2018, 
slik at elevene ved de videregåen-
de skolene er kjent med kravene 
god tid i forveien.

UiOs styre tar neste uke stil-
ling til om prøveprosjektene skal 
gjennomføres.

universitas@universitas.no

Prøveprosjekt

tekst Kaja Skatvedt 
foto Hans Dalane-Hval

UiO mener studenter ved helseutdanningene har så dårlige 
norskferdigheter at det kan gå ut over pasientsikkerheten.

Høyere krav: – Vi har ønsket oss dette lenge, men det er først nå det er politisk vilje til å endre 
dette, sier Solveig Kristensen, dekan ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultetet

Støtter: – Det er bra at kunnskap som er relevant for studiet 
får økt betydning, sier studie- og læringsmiljøansvarlig Runar 
Bjørkvik Mæland i Studentparlamentet ved UiO.

«Det er ærligere 
overfor studentene 
om kravet heves»

Solveig Kristiansen,  
dekan ved Det matematisk-naturviten-

skapelige fakultet, UiO.

FOTO: NICOLAY WOLDSDAL
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Studieinnsats

tekst Nina Sofie Pedersen og  
 Ingrid Elise Gipling 
foto Eskil Wie

Foreløpige tall fra den internasjo-
nale undersøkelsen «Eurostudent 
V» viser at norske studenter bru-
ker i snitt 32 timer ukentlig på å 
studere. Det er henholdsvis tre og 
to timer mindre enn deres sven-
ske og danske medstudenter – og 
dermed minst i Skandinavia.

Fagpolitisk ansvarlig i Norges 
Studentorganisasjon (NSO), The-
rese Eia Lerøen, mener studente-
nes økonomiske situasjon gjør det 
vanskelig å prioritere studier.

– At deltidsjobb er hovedinn-
tekt for mange studenter, tyder på 
at regjeringen ikke tilrettelegger 
for at studentene har mulighet til 
å prioritere studiene, sier hun.

I studien kommer det også 
fram at halvparten av norske bac-
helor- og masterstudenter jobber 
ved siden av studiene.
Norske studenter bruker i snitt 11 
timer på lønnet arbeid. Til sam-
menligning bruker svenske og 
danske studenter syv og åtte ti-
mer på å jobbe.

Etterlyser gjensidighet
Rektor Ole Petter Ottersen ved 
Universitetet i Oslo (UiO) frykter 
konsekvensene dersom antallet 
studietimer ikke øker.

– Norge er mer enn noe annet 
land avhengige av et høyt kom-
petansenivå. Derfor trenger vi 
et høyt utdanningsnivå og sterk 
forskning. Hvis innsatsen blant 
studentene er for lav, vil det slå 
uheldig ut.

Rektoren tror det er høye bolig-
kostnader og lav studiestøtte som 
er årsaken til at norske studenter 
studerer så lite.

– Det ligger i sakens natur at 

vi må se på de økonomiske ram-
mene for studenter og påskynde 
bygging av flere studentboliger.

Ottersen mener både studen-
ter og undervisere burde ha høy-
ere forventninger til hverandre.

– Vi bør også gå inn i en debatt 
om å øke forventningsnivået mel-
lom lærer og student. Lærerne må 
forvente at studentene strekker 
seg mer, og studentene må for-
vente å bli fulgt opp bedre av un-
derviserne, sier han.

Jobber mer enn før
Kurt Jonny Einarsen fra Statistisk 
sentralbyrå (SSB) mener tallene i 
undersøkelsen varierer mye med 
hvilken studieretning man går på.

– Bildet er mer nyansert enn 
det som kommer fram av denne 
forenklede statistikken. Men ge-
nerelt kan man si at de norske 
studentene ligger ganske langt 
nede på skalaen når det gjelder tid 
brukt på studier, sier Einarsen.

Sammenliknet med 2011 er tal-
lene for Norge ganske like, med 
unntak av tiden brukt på lønnet 
arbeid.

– Det er ingen endring i hvor 
mange timer studentene bruker 
på å studere, men det er en økning 
i lønnet arbeid på tre timer, fortel-
ler Einarsen.

Han tror årsaken til at norske 
studenter jobber mest har med 
studiestøtte og arbeidsmarked å 
gjøre.

– Stipend og lån til studenter i 
Norge har stått nokså stille noen 
år nå. Samtidig er det ikke veldig 
vanskelig for studenter å få seg 
deltidsjobb. Det er lav arbeidsle-
dighet her sammenliknet med i 
andre land, sier Einarsen.

Detaljerte opplysninger fra 
undersøkelsen vil bli publisert i 
februar.

ninaspe@universitas.no 
i.e.gipling@universitas.no

NORSKE STUDENTER:

Leser minst – jobber mest
Norske studenter bruker i snitt 32 
timer ukentlig på å studere. Samtidig 
jobber de mer enn for fire år siden.

, 
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Daniel Farstad (25)
 � Historie ved UiO, har ikke deltidsjobb.
 � Bruker 40 timer i uka på studier.

– Jeg er ikke overrasket. Jeg tror ikke det 
er gunstig for studenter å måtte jobbe så 
mye.

Celine Olsen (21)
 � Bachelor i Asia- og Midtøstenstudier 

ved UiO, deltidsjobb som svømmelærer.
 � Studerer 20 timer i uka, jobber 6 timer 

i uka.
– Tallene gir mening, man må jo ha pen-
ger for at det skal gå rundt. Jeg tror ikke 
jeg hadde klart meg hvis ikke jeg hadde 
hatt deltidsjobb.
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Leser minst – jobber mest
Eurostudent V

 � Internasjonal undersøkelse om studenters levekår.

 � Gjennomføres hvert tredje år.

 � Statistisk sentralbyrå (SSB) har utført den 
norske delen av undersøkelsen.

 � Den baserer seg på et representativt utvalg 
på 8000 norske studenter i 2013. Av disse 
svarte 3425 på undersøkelsen.

 � Hovedresultatene fra Eurostudent V, i tillegg til en egen 
nasjonal rapport fra SSB, vil bli publisert i februar 2015.

Snorre Sandemose (30)
 � Historie ved UiO, har ikke deltidsjobb.
 � Bruker 40 timer i uka på studier.

– Det er synd at lån og stipend ikke legger 
til rette for at man kan konsentrere seg 
mer om studiene. Regjeringen burde be-
vilge mer til studentene.

Halvar Nerbø (27)
 � Samfunnsøkonomi ved UiO, deltids-

jobb i Flyktningehjelpen.
 � Studerer 40 timer i uka, jobber 10 timer 

i uka.
– Det er nok et uttrykk for at det er mu-
lig for studenter i Norge å få jobb, og at 
det ikke er mulig å få det til å gå rundt på 
studielånet. Norske studenter er nok vant 
til høy levestandard.

Drenusha Suka (21)
 � Forvaltningsinformatikk ved UiO, del-

tidsjobb som butikkansatt, samt veileder 
og rekrutterer ved UiO.

 � Studerer 30 timer i uka, jobber 10-18 
timer i uka.
– Det passer godt med min hverdag. Det 
er lite rom for fleksibilitet og jeg må multi-
taske og har ofte 12-timersdager.
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– Det er i studentenes interesse at 
de stiller opp og svarer når under-
søkelsen kommer. Er det noe sted 
det virkelig betyr noe at studen-
tene engasjerer seg, er det her.

Det sier Ole Petter Ottersen, 
rektor ved Universitetet i Oslo 
(UiO) til Universitas.

Studiebarometer-undersøkel-
sen kartlegger studentenes opp-
levde studiekvalitet. Undersøkel-
sen utføres av Norsk organ for 
kvalitet i utdanningen (NOKUT) 
på oppdrag for Kunnskapsdepar-
tementet, og målet er å fremme 
kvaliteten i høyere utdanning.

I 2013 var det bare 32 prosent 
som svarte på undersøkelsen. Det 

er for dårlig, mener Ottersen.

– Studenter må 
ta selvkritikk
I år er målet å få svarprosenten 
opp til over 40 prosent.

– Det er under halvparten. Er 
ikke det også ganske lavt?

– Jo, men erfaringen tilsier 
at studentene ikke stiller opp på 
slike ting, og da må de ta selvkri-
tikk på det. Å få en høy svarpro-
sent er vanskelig og krever et godt 
samarbeid mellom studentene og 
ledelsen ved de ulike utdannings-
institusjonene, sier Ottersen.

Instrument i utvikling
Det er satt av 1,5 millioner kroner 
til Studiebarometeret 2014.

– Når dette instrumentet skal 
utvikles videre vil det bli et sentralt 
verktøy i vår strategiutvikling, og vi 

får en enda bedre mulighet til å styr-
ke vår studiekvalitet, sier Ottersen.

Han mener Studiebarometeret 
er mer presist enn andre, liknende 
undersøkelser.

– Nå får vi virkelig en mulighet 
til å se hvor det er skoen trykker 
når vi skal vurdere tiltak som be-
drer utdanningstilbudet.

Potensielt pressmiddel
Også Marianne Andenæs, leder av 
Studentparlamentet ved Universi-
tetet i Oslo, etterlyser høyere del-
takelse fra studentene.

Hun mener undersøkelsen gir 
studentene en kjempemulighet til 
å melde fra om hva som er bra og 
dårlig med egen utdanning.

– Det er et viktig verktøy vi i Stu-
dentparlamentet kan bruke som et 
pressmiddel mot universitetet hvis 
det er noe som ikke fungerer som 

det skal. I tillegg gir det oss kon-
krete data vi kan bruke når vi vil få 
gjennomslag for saker, sier hun.

Gir nye muligheter
Terje Mørland, direktør i NOKUT, 
mener Studiebarometeret gir en 
tilleggsdmensjon som ikke har 
vært tilstede tidligere.

– Alle resultatene fra undersøkel-
sen blir lagt inn i en nettportal, som 
gjør det mulig å sammenlikne stu-

dier på tvers av studiesteder- og tid.
Mørland tror det er en stor fordel 

at undersøkelsen er nasjonal. Tidli-
gere har studiestedene i Norge gjen-
nomført slike undersøkelser internt.

– Vi ser fra fjorårets undersø-
kelse at på studiesteder hvor vi fikk 
høy svarprosent, har undersøkel-
sen hatt stor betydning og verdi når 
man skal utvikle og forbedre stu-
dieprogrammene lokalt, sier han.

i.e.gipling@universitas.no

–Studentene må 
ta selvkritikk
Studiebarometer- undersøkelsen koster 1,5  millioner, men sliter med lav deltagelse. 
   – Nå er det viktig at studentene stiller opp, sier UiO-rektor Ole Petter Ottersen.

Studiebarometeret

tekst Ingrid Elise Gipling 
foto Nicolay Woldsdal

Misfornøyd: I 2013 var det bare 32 prosent som svarte på Studiebarometer-undersøkelsen. Det er for dårlig, mener UiO-rektor Ole 
Petter Ottersen (midten). Han får støtte fra Marianne Andenæs (t.h) og NOKUT-direktør Terje Mørland.

«Å få en høy svarprosent er vanske-
lig og krever et godt samarbeid mellom 
studentene og ledelsen ved de ulike 
utdanningsinstitusjonene»

Ole Petter Ottersen, rektor ved Universitetet i Oslo
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Universitetet i Oslo (UiO) publi-
serte ved en feiltakelse navnet 
til en student som har vært mis-
tenkt for fusk. Navnet lå ute på 
Internett i over to uker.

– Uheldig
Studenten oppdaget selv feilen 
og tok kontakt for å få navnet 
fjernet fra den offentlige jour-
nalen, der navnet stod oppført. 
Det humanistiske fakultet (HF) 
fulgte likevel ikke opp saken på 
riktig måte.

– Jeg synes det er uheldig at 
hendelsen ikke ble fulgt opp kor-
rekt. Men det er rettet opp nå, 
sier leder for studieseksjonen ved 
HF, Gro Enerstvedt Smenes.

HF slettet navnet da stu-
denten tok kontakt. Men det 
var først da studentombudet 
kontaktet personvernombudet 

at hendelsen ble rapportert til 
IT-sikkerhetsgruppa CERT, slik 
regel verket krever.

– Vi har nå klarlagt hvem som 
har ansvaret for slik rapporte-
ring, slik at dette ikke skal skje 
igjen, sier Smenes.

CERT ba Google om å reindek-
sere siden, for å sikre at navnet 
ikke dukker opp i framtidige søk.

Skulle vært hemmelig
Kommunikasjonsdirektør Ove 
Skåra i Datatilsynet mener det 
er viktig med rutiner og å handle 
raskt i saker der personopplys-
ninger har kommet på avveie.

– Jeg mener det er nesten like 
viktig som å unngå at slike feil 
skjer i utgangspunktet.

Uavhengig om studenten er 
skyldig eller ikke, er det åpenbart 
at opplysningene ikke har noe på 
nett å gjøre, påpeker Skåra.

– Dette er opplysninger som 
helt klart skal være taushetsbe-
lagte, sier han.

Svakhet i systemet
Smenes synes glippen er svært 
beklagelig, spesielt fordi det har 
gått ut over en student.

– Fakultetet har beklaget til 
studenten. Feilen skyldes mennes-
kelig svikt, men en svakhet i syste-
met har også bidratt, sier hun.

Smenes forteller at det finnes 
rutiner som skal forhindre at 
slike feil skjer.

– Det har vært viktig for oss 
at kvalitetssikringsrutiner følges, 
og at alle som jobber med denne 
type saker er kjent med svakhe-
tene i systemet. I etterkant av 
denne hendelsen er det foretatt 
gjennomgang av eksisterende 
rutiner for å sikre at disse følges.

Marianne Høva Rustberggard, 
studentombud ved UiO, mener 
én slik sak er én for mye.

– Jeg mener man i større grad 
må måles etter hvordan man 
håndterer feil, ikke bare på om 
feil skjer, sier hun.

Hun mener det vil kunne re-
dusere risikoen for underrap-
portering.

– At feil ikke rapporteres, kan 
også føre til at en sak får et større 
omfang enn nødvendig.

universitas@universitas.no

UiO navnga 
mistenkt fusker
En student måtte få hjelp av studentombudet  
for å få saken sin riktig behandlet da UiO 
 publiserte navnet etter mistanke om fusk.

UKAS STUDENT tekst  Peter Davidsen   
 foto  Evelyn Pecori

 � HVEM: Thomas Tvedt

 � VERV: Studentutvalgsleder på Norges  
musikkhøgskole

Personvern

tekst Benedicte Tobiassen

Thomas Tvedt er Studentutvalgs-
leder på Norges musikkhøgskole 
(NMH). Han tar en bachelor i 
klassisk sang og musikkpedago-
gikk, og har sangstemmen som 
hovedinstrument.

– Ifølge Studentenes helse- 
og trivselsundersøkelse (ShoT), 
doper kunststudenter seg i gjen-
nomsnitt mer enn 
andre studenter. 
Hva tror du er år-
saken til det?

– I disse miljø-
ene er det kanskje 
mer godtatt og 
vanligere å dope 
seg. Det kan være 
noen som bruker 
rusmidler for å 
spille eller frem-
føre bedre.

Tror du at man 
blir bedre til å 
spille eller frem-
føre hvis man bruker stoff?

– Nei. Stoff gjør ikke fremfø-
relsen bedre, men at du føler at 
den er mye bedre. Denne bran-
sjen er ganske konkurransepre-
get. Det er harde miljøer med 
mye press, og man får ganske 
mye kritikk.

– Så Studentutvalget i NMH 
har ikke diskutert stoffbruk 
blant kunststudenter?

– Jo, vi diskuterte undersø-
kelsen da den kom. Vi støtter ab-
solutt ikke bruken av rusmidler, 
og vi kommer til å fortsette med 
å jobbe imot det. Men det er ikke 

en trend at folk bruker stoff, og 
det var ingen som tolket det som 
et veldig stort faresignal. Hvis 
tallet skulle gå opp, må det selv-
følgelig tas tak i, – ikke bare fra 
vår side, men fra høyere opp.

– Hva er du mest fornøyd med 
ved Musikkhøgskolen?

– På tross av konkurransen, 
er det veldig in-
spirerende å kun-
ne jobbe med så 
mange musikere. 
Det er et veldig 
fint sted å bygge 
nettverk.

– Er det noen 
ulemper ved Mu-
sikkhøgskolen?

– Skolen er 
laget for mange 
færre enn de som 
går her i dag. Den 
er overbefolket. 
Øvingslokalene er 

som regel opptatte, og kantina 
kan alltid være bedre.

– Spiser du tacoen i kantina?
– Nei, den er ikke her lenger. 

Haha! Den har blitt fjernet.
– På grunn av kritikken fra 

rektor?
– Det er jeg sannelig ikke sik-

ker på. Det var ikke bare tacoen 
som var problemet: det var ma-
ten generelt, hvor sunn den var, 
hvor mye den kostet, og hvor 
store porsjonene var. Men de 
styrer for at det skal bli sunnere 
og mer varierte tilbud. 

universitas@universitas.no

Solo- 
 kandidaten
Thomas Tvedt mener musikkbransjen er 
 konkurransepreget, og ønsker mer albuerom 
for studentenes øving.

«På tross av 
konkurransen, 
er det veldig 
inspirerende 
å kunne jobbe 
med så mange 
musikere»

Regjeringen foreslår å øke inn-
tektsgrunnlaget for å få rett til 
sykepenger. Studenter er blant de 
som rammes hardest.

Dersom statsbudsjettet for 
2015 går igjennom, vil du måtte 
tjene mer penger for å få rett til 
sykepenger. Inntektsgrensen som 
gir rett til sykepenger er nå på 
halvparten av det såkalte grunn-
beløpet i folketrygden (G) (44 185 
kroner). Regjeringen foreslår nå å 
doble grensen til 1 G (88 370 kro-
ner). Det samme gjelder retten 
til omsorgs- og pleiepenger ved 
barns sykdom.

–Tøffere studenthverdag
Nicholas Wilkinson, leder i Sosia-
listisk Ungdom (SU), mener for-
slaget er et direkte angrep på en 
allerede økonomisk sårbar demo-
grafisk gruppe.

– Dette er et målrettet angrep 
på studenter, som over natta fra-
tas muligheten til å motta forel-
drepenger, sier han.

Videre sier han at SU krever at 
KrF rydder opp.

– Denne regjeringen fjernet 

SVs forslag om elleve måneders 
studiestøtte. Studenter bør jobbe 
mer med studiene, og ikke vie mer 
tid til deltidsjobben enn de allere-
de gjør, forklarer Wilkinson.

SU-lederen er klar på at stu-
denthverdagen vil bli tøffere om 
forslaget går igjennom, og opp-
fordrer heller regjeringen til å øke 
studiestøtten, blant annet.

– Vi krever økt studiestøtte, 
elleve måneders studiestøtte og 
raskere bygging av studentboliger, 
avslutter Wilkinson.

Studenter rammes hardt
Statsminister Erna Solberg (H) 
mener endringen ikke er drama-
tisk.

– Det er kun snakk om per-
soner som jobber noen få timer 
i uken som ikke vil få sykelønn. 
Alle disse kan jobbe litt mer, og 
så vil de være innenfor sykelønns-
ordningen. Og vi vil jo at alle skal 
jobbe litt mer, sier Solberg til NTB.

Ifølge LOs beregninger vil end-
ringen ramme om lag 100.000 
arbeidstakere. LO-leder Gerd 
Kristiansen mener at det å heve 
inntektsgrensen til 1 G, eller 
88.000 kr, er et brudd på Inten-
sjonsavtalen for inkluderende ar-
beidsliv (IA-avtalen). Kristiansen 
viser til at IA-avtalen tydelig stad-

fester at sykelønnsordningen ikke 
skal endres, med mindre partene 
er enige om det.

– Da kan man ikke foreslå å 
heve grensen for rett til sykepen-
ger fra 44.0000 kroner i inntekt 
til 88.000 kroner uten i det hele 
tatt å snakke med oss først. Jeg er 
ganske provosert. Dette er et klart 
brudd med IA-avtalen, sier Kristi-
ansen til NTB.

Blant dem som rammes er stu-
denter, sier Kristiansen videre.

– Rart å kreve at studenter 
jobber 160 prosent
– Det er synd at man foreslår 
dette, sier Kaia Marie Rosseland, 
leder i Velferdstinget.

– Vi fikk en gladnyhet i form av 
deltidssykmeldingen for studen-
ter, men om inntektsgrunnlaget 
for å opparbeide rett til sykepen-
ger heves til 1 G, vil det bli vanske-
lig å benytte seg av sykmelding for 
studenter, sier hun videre.

Rosseland mener det er vanske-
lig å realisere kunnskapssamfun-
net med disse forutsetningene.

– Man vil jo ha de beste hodene, 
men man får ikke de beste hodene 
om de må jobbe for mye. Det vir-
ker rart å skulle kreve at studenter 
jobber opp mot 160 prosent, når 
dette ikke ville vært tilfelle for en 
vanlig arbeidstaker, forklarer hun.

universitas@universitas.no

Regjeringen vil heve 
grensen for sykepenger
– Målrettet angrep på studenter, mener SU-leder.

Statsbudsjettet

tekst Petter Brønstad
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I løpet av en tre uker lang bootcamp lærer politi studentene å 
utøve dødelig makt. Universitas fikk være med på trening.

Utdanning i 
skuddlinjen

Må kunne drepe: Man vet ikke alltid hva som venter når man skal på jobb i politiet. Det er ikke alle som vil deg godt, og da må politiet være i stand til 
å kunne utøve dødelig makt hvis det blir nødvendig. Derfor er skytetrening en sentral del av det tre uker lange oppholdet på Kongsvinger.

Skuddene sitter: «Kjempefint!» Instruktør Gunnar veileder Stian før skyteprøven. 
Når de sjekker hvor mange skudd Stian har klart å plassere på målskiven, er 
Gunnar fornøyd med studentens resultat. Det lover godt for skyteprøven.

Magasinskifte: Det blir fyrt av mange skudd i løpet av en dag 
på skytebanen, og skifte av magasin blir nødvendig underveis. 
Studentene må beherske både liten pistol og maskinpistol.



13onsdag 15. oktober 2014 | REPORTASJE |

Politiutdanning

tekst Ingrid Gipling
foto Hans Dalane-Hval

Septembervinden blåser over skytebanen på 
Kongsvinger idet rekken skyteskiver henges 
opp. Klokken har bare såvidt slått åtte om mor-
genen, men 30 politistudenter kledd i helgrått 
er allerede klare for siste øvelse med våpen før 
skyteprøven neste uke. Hørselvern og plastbril-
ler ligger klare til bruk – det har blitt rutine nå.

Hvert år utdannes rundt 700 nye politi fra 
Politihøgskolen (PHS). Tidligere i år opp-
gav halvparten av dem i en undersøkelse at 
de ikke føler seg trygge med våpen når de 
kommer ut i jobb, og at de mente den ope-
rative treningen var for dårlig. Studentene 
på Kongsvinger mener de får god opplæ-
ring på leir, og sier de føler seg godt rustet 
til de skal ut i arbeid.

Målet med den tre uker lange leiren er å 
integrere teori med praksis, slik at studen-
tene lærer å takle utrygge situasjoner, blir 
flinkere til å søke og rykke frem i ukjente 
bygg, og får et bevisst forhold til våpenfø-
ring. Den taktiske delen av politiyrket skal 
øves på til den sitter i kroppen, og en rekke 

fysiske tester må bestås for å fullføre ut-
danningen. Strykprosenten er på om lag to.

Det er seksti studenter på leir av gangen, 
fordelt i to grupper. Gruppene rullerer på 
øvelsene – når Universitas er med er den 
ene gruppen på skytebanen hele dagen, 
mens den andre gruppen øver på ulike tak-
tiske øvelser som fremrykk og det å bryte 
opp en dør. Dagene er lange og krevende, 
både fysisk og psykisk. Hver morgen er det 
kollektiv joggetur før frokost, og man er 
sjelden ferdig før mørket har lagt seg.

De fem instruktørene og de ventende stu-
dentene følger nøye med, og gir veiledning og 
råd underveis. Det er mye å gå gjennom, og 
alle skal øve på alt – stående, knestående og 
liggende skytestilling på 25 og 50 meters av-
stand, med og uten blokade. Rød gruppe har 
taktisk trening resten av dagen, og er travelt 
opptatt med å bryte seg inn i en bygning.

Lukten av krutt, olje og røyk fyller skyte-
banen idet halvparten studentene i hvit 
gruppe legger seg ned i søla og fyrer av fem 
skudd i liggende stilling. Om under ett år 
kan studentene befinne seg i en situasjon 
der de må utøve dødelig makt.

i.e.gipling@universitas.no

Lange arbeidsdager: Mads har vært på skytebanen siden frokost. Etter åtte intense timer lengter han 
etter en pause og noen timers søvn, men først må våpnene pusses grundig. 
– Når man øver med våpen må man konsentrere seg hele tiden, være på vakt, og det kan bli 
ganske mentalt slitsomt å øve så mange timer i strekk. Men det er mer gøy enn slitsomt, og i 
dag har vært en bra dag. Går det som det har gått i dag er jeg ikke bekymret, sier Mads.

Alle skal øve på alt: Det blir mye gåing fram og tilbake over skytebanen i løpet av 
dagen. Hver student har sin egen skyteskive som de sikter på. Etter at alle har fyrt av den 
samme sekvensen med skudd, kontrolleres det hvor mange som traff. Hullene i skiven 
klistres over med grønne klistrelapper, og skiven er klar til en ny runde med skudd.

Godt grunnlag: Etter å ha skutt i noen timer er det på tide å hente fram blokader. 
– Vi får variert opplæring i samsvar med det vi skal kunne når vi skal ut i jobb. 
Leiren har vært helt super, og motivasjonen har vært på topp hele veien, sier 
Kay, som synes praksisen er den morsomste delen av utdanningen.
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Full kontroll: Mari har oversikt over hva som skjer i korridoren, mens Maria vokter døren på venstre 
side. Under taktikktreningen lærer studentene å jobbe som team. Treningen inkluderer fremrykning 
i bygg, situasjonsmestring og bevisstgjøring rundt det å bære og føre våpen. Og taktikkøvelser er 
tungt – bokstavelig talt. Foruten egen kroppsvekt bærer man utstyr og klær som veier opptil 30 kg.

Repetitiv trening: Studentene øver på rekkeformasjon med rullerende sikring. Studentene skal hele tiden 
ha kontroll på alle retninger, dører og vinduer der gjerningsmannen i bygningen kan dukke opp. Det er 
viktig at studentene blir trygge på både seg selv og hverandre – om under ett år skal de nemlig ut i jobb.

Kommer langveis fra: Instruktør Frode følger tett med når studentene beveger seg opp og ned 
trapper, og fram og tilbake i korridorer. Han har reist helt fra Harstad, der han jobber som politimann, 
for å instruere. Det har han gjort flere ganger de siste ti årene. – Det er helt fantastisk artig å få 
muligheten til å påvirke nye kolleger, å få dem gode. Vi skal nok få bra politi av denne gjengen.

Slagkraft: Under oppholdet på Kongsvinger øver de på å bryte opp en dør med 
rambukk og pitcher. Det skal ikke mange slag til før døren spretter opp. Også her er 
hørselvernet på plass – det lager nemlig store mengder støy. Studentene skal etter 
endt utdanning være i stand til å ta seg inn i og bevege seg trygt i bygninger.

1

2 3
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IDÉ OG DEBATT

«Er det stereotypisk når en svart 
mann raner en butikk på film?»

Jesper Pedersen

Karakterfast

 ɚ Ingen grunn til å ta bort 
karakteren E. Det er viktig å ha 
to strykkarakterer. F er verdiløst 
null og niks, mens E er litt men 
ikke nok. På samme måte burde 
både 1 og 2 være stryk i vgs, 
slik tilsvarende karakterer er i 
andre europeiske land. Hhv D 
og 3 blir da laveste ståkarakterer 
på universitet og vgs. For leger 
etc burde det imidlertid være slik 
at man krever minimum C for 
bestått. Peter B

 ɚ D er en god karakter ved UiO. 
Ved en eksamen på tredje 
avdeling av jusstudiet var D den 
mest brukte karakteren, altså 
blant et stort kull viderekomne 
jusstudenter. Det indikerer at 
D brukes som den midterste 
karakteren, for en normalt god 
prestasjon. E er altså i praksis 
det samme som skolens 3. Leif

 ɚ Til Leif og andre nysgjerrige: Det 
medisinske fakultetet ved UiO 
har vedtatt å innføre karakterer. 
Riktignok så har vi bestått/ikke 
bestått(i en overgangsordning 
og for de som går på høyere 
kull), men kravet for å bestå 
eksamen er på 65% , hvilket 
jeg tør å påstå tilsvarer C/D 
ved andre studieretninger.
 Medisinstudent

Hentet fra debatten til nyhets-
saken «Vil fjerne karakteren E»

Ja, vi elsker EØS-borgere

 ɚ Folk fra utenfor EØS betaler 
ikke skatt i Norge, og det gjør 
heller ikke deres foreldre, og 
har derfor ikke krav på tje-
nester fra det offentlige (som 
utdannelse) her.  
 Jørn «Jern-Jørn» Pettersen

Hentet fra debatten til nyhetssaken «Bred 
front mot Isaksens skolepengeforslag»

Sterke meninger om 
sterke menn

 ɚ bla bla bla«Anmelder lurer 
imidlertid på hvor mange 
timer han har lagt inn på 

treningssenteret i forkant av 
innspillingen. Det er rart at 

han finner klær som passer.» 
Kun fordi du ikke liker at menn 

har god fysikk er det lavmål 
å rakke ned på mennesker 
som jobber for fysikken sin. 
Latterlig å trekke inn det i en 

FILManmeldelse. Når du sitter 
å ser på en Tarantino-film 

gremmes du over filmmusik-
ken? Er det stereotypisk når en 
svart mann raner en butikk på 
film? Herregud! Ta nå en film 
for en film! Det er FIKSJON!

 Jesper Pedersen

Hentet fra debatten til anmeldelsen 
«Sjenererende stereotypisk»

NETTDEBATT Si din mening på universitas.no

Utdanning

Torbjørn Røe Isaksen,  
kunnskapsminister

Norske elever skal lære mer. Høyre-Frp-regjerin-
gen bruker derfor over en milliard kroner på en 
historisk satsing på videreutdanning av lærere.

Regjeringen har åtte hovedsatsinger for å 
fornye, forenkle og forbedre Norge. Ett av de 
viktigste er knyttet til realiseringen av kunn-
skapssamfunnet. Skolen skal gi alle en god start 
i livet, bidra til sosial utjevning og til å sikre 
norsk arbeidsliv og velferd. Mye er bra i norsk 
skole, men vi har også utfordringer: Når nesten 
20 prosent går ut 
av grunnskolen 
uten tilstrekkelige 
lese- og skrive-
ferdigheter, kan 
det gi dem store 
problemer senere 
i livet. Vi vet også 
at når nesten én 
av fire elever ligger på laveste nivå i matematikk, 
øker det sjansen for å falle fra senere i utdan-
ningsløpet. Og vi vet at en god lærer er en av de 
få faktorene som kan veie opp for effekten av 
sosial bakgrunn.

Derfor foreslår vi i statsbudsjettet å bruke over en 
milliard kroner til videreutdanning av lærere. Læ-
rere gjør en fantastisk innsats i norsk skole hver 
eneste dag. Men nesten én av fire lærere i grunn-
skolen mangler fordypning i basisfagene norsk, 
matte og engelsk, og det vil vi gjøre noe med. 
Statsbudsjettet innebærer at regjeringen i løpet av 
sitt første år har tredoblet satsingen på videreut-
danning av lærere. Nå øker vi med ytterligere 1 
500 nye plasser. Det betyr at fra høsten 2015 vil 5 
050 lærere kunne få tilbud om videreutdanning. 

Dette er en økning på 3 250 bare siden i fjor.
En satsning på videreutdanning er noe læreror-

ganisasjonene har ønsket lenge. Også søkertallene 
viser at dette er en etterspurt satsing. Aldri før har 
så mange lærere søkt, og aldri før har så mange 
fått plass. Satsingen i årets budsjett sikrer at enda 
flere får muligheten til å utvikle sin kompetanse til 
beste for elevene.

Som en del av vår satsing på kunnskapsskolen, 
har vi nylig lagt frem strategien «Lærerløftet». I 
den lanserer vi de overordnede reformene som 
skal skape en skole hvor elevene lærer mer. I til-
legg til vår satsing på videreutdanning, innføres 
blant annet 5-årig lærerutdanning, skjerpede 
opptakskrav til lærerutdanningen og et krav om 

at alle lærerne har 
fordypning for å 
undervise i de mest 
sentrale fagene.

Skoleeierne, 
kommunene og 
fylkene, må kart-
legge kompetanse 
til lærerne på sine 

skoler, og legge til rette for at lærerne kan få 
den faglige utviklingen de trenger for å oppfylle 
kompetansekravene.

Men strategien handler ikke bare om lærerne. Det 
er et lagarbeid å bygge en bedre skole. Skolelederne 
må utvikle sine skoler til å bli gode læringsfelles-
skap. Kommuner og fylker må legge til rette for at 
lærerne får videreutvikle seg faglig. Regjeringen tar 
ansvar for å investere i skolen, lærerne og elevenes 
kunnskap. Vi kan legge til rette og støtte utvik-
lingen i kommunene, men selve lagbyggingen må 
være lokalt forankret – i hver eneste kommune, 
fylke og på hver enkelt skole. Løsningen for en 
enda bedre skole er gode, faglig sterke og moti-
verte lærere, i sterke fagfellesskap med klar ledelse 
og en engasjert og lyttende skoleeier.

TWITTER studentnyheter på 140 tegn

@elephantrhyder @Universitas_no Jeg har 
ikke sett Haram enda, men det er akkurat 
slik jeg forestiller meg at den er.

09. okt  Universitas lever opp til forventingene

@ivarstaurseth Haha, Bernt Hagtvet kan i dagens 
#universitas lese at hans kritikk av Handke baserer 
seg på «utdatert litteraturvitenskapelig teori».

08. okt Handken er kastet

@eskilpedersen Skolepenger for internasjonale 
studenter er en fryktelig dårlig ide. Norske studenter 
neste? Heia @Studentsnakk #stoppskolepenger 

09. okt  Dommedagsprofet

@Skraatak Antivirusprogrammet mitt gikk 
ut på dato i går. #leverpåkanten 

12. okt  Vise for gærne jinter

@kjetilba I valgkampen skrøt @erna_solberg av Høyres 
ryggrad. Overraskelsen er at den kan brukes som sugerør.

11. okt  Metaforenes maniske ekvilibrist

@erna_solberg @kjetilba jeg registrerer jo 
at alle fagøkonomer som uttaler seg mener 
det er ansvarlig pengebruk i budsjettet.

11. okt  Right back at ya!

Nobelpris

Ola Bog, poet

Medisin med det samma
Nobelprisen i medisin 2014 til Edvard og May-Britt Moser.

Vi slutter oss til gratulantene, og håper vi alle får grep om grid-
cellene i ethornial cortex-regionen før lokal valgene til neste år. 
GPS! GPS!

Kunnskap først og fremst
ARKIVFOTO: HANNA MAGNUSSEN KROGVOLD

«Vi vet at en god lærer er en av 
de få faktorene som kan veie opp 
for effekten av sosial bakgrunn»

Alvorlig: «Nesten én av fire lærere i grunnskolen mangler fordypning i basisfagene norsk, matte og engelsk Derfor foreslår vi i 
statsbudsjettet å bruke over en milliard kroner til videreutdanning av lærere», skriver kunnskapsminister Torbjørn Røe Isaksen. 
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Statsbudsjettet

Are Tomasgard, LO - sekretær og 
Arvid Ellingsen, Spesialrådgiver,  
Landsorganisasjonen i Norge

Regjeringen har lagt frem et forslag til statsbudsjett 
der studentene er taperne. LO vil arbeide hardt for 
å endre dette, men opposisjonen har en tøff jobb 
foran seg med å endre den usosiale profilen. Skal vi 
klare det må vi stå sammen!

En av hjørnesteinene i det norske samfunnet er 
prinsippet om gratis utdanning for alle. Fordi prin-
sippet sikrer sosial mobilitet og like muligheter for 
alle, uavhengig av økonomisk status. Nå utfordres 
prinsippet om gratis utdanning for alle. Regjeringen 
legger opp til at ikke skal lønne seg å ta utdannelse.

I sitt forslag til statsbudsjett, henter regjeringen 
hele 220 millioner kroner ved å øke renten på studi-
elån fra Statens Lånekasse med 0,25 %. Dette skjer 
i en tid der bankene for øvrig setter ned renten. 
Renteøkningen regjeringen foreslår vil ramme de 
aller fleste studenter etter endt utdanning.

I tillegg kutter regjeringen 63 millioner kroner til 
borteboerstipend (mer tilsyn skal gi mindre utbeta-
ling), og 11 millioner kroner på reisestipendet. Samlet 
henter regjeringen nesten 300 millioner kroner fra 
studentene for å prioritere noe annet i statsbudsjettet.

De sterkeste reaksjonene har likevel kommet i for-
hold til forslaget om innføring av skolepenger for uten-
landske studenter fra fattige land. Studieavgiften for 
disse studentene kan bli svært høy. Noen har hevdet at 
den kan bli så høy som 75 000,- kroner, gitt man deler 
kuttet som institusjonene har fått på de få studentene 
det er snakk om. Ingen har råd til å betale så mye og 
dermed vil universitetene og høgskolene ikke klare å 
henne inn kuttet fra regjeringen på 80 millioner kroner 
som følge av innføring av denne usosiale ordningen.

Innføring av studieavgift for studenter utenfor 
EØS er også et klart brudd med gratisprinsippet og 
LO frykter i likhet med studentenes organisasjoner 
at dette er første skritt mot en generell innføring av 
skolepenger ved norske universiteter og høgskoler.

LO er overrasket over at en regjering som sier de 
skal bygge kunnskapssamfunnet, bruker kunn-
skapssamfunnet for å finansiere skattelettelsene 
til de aller rikeste i vårt samfunn. Dette er ingen 
fremtidsrettet politikk.

LO frykter færre studenter fra fattige land, og at 
budsjettkuttene særlig vil ramme små høgskoler i 
distriktene. LO forstår heller ikke hvorfor arbeidsta-
kere med utdanning fra universitetene og høgsko-
lene skal betale mer renter på sitt studielån.

Siden regjeringens kutt rammer både studenter og 
arbeidstakere er det viktig å bygge allianser mellom 
studentenes organisasjoner og fagbevegelsen. LO har 
derfor prioritert samarbeidet med Norsk studentor-
ganisasjon, som på en tydelig og sterk måte ivaretar 
studentenes interesser. Vi har også et godt samar-
beid med andre studentorganisasjoner som ANSA og 
International Studentorganisasjon.

LO sine ulike forbund organiserer snart 20 000 
studenter, og har doblet antall medlemmer på få 
år. Men til tross for at LO organiserer stadig flere 
studenter, er det bare et mindretall av dagens 245 
000 studenter som er organiserte.

Ved å organisere seg i fagbevegelsen kan studen-
tene få enda større innflytelse. Både som student, 
deltidsarbeidende student og etterhvert som 
fremtidig arbeidstaker med høyere utdannelse. Vi vil 
derfor oppfordre alle studenter til å organisere seg 
for at LO skal stå sterkere når vi skal jobbe sammen 
for å bedre studentenes og arbeidstakernes vilkår.

Årets statsbudsjett fra regjeringspartiene Høyre 
og FrP viser også at studentene har god grunn til å 
kjempe for sine økonomiske og sosiale rettigheter. 
LO vil nå ta kontakt med opposisjonen for å rette 
opp de sosiale skjevhetene i statsbudsjettet. Uansett 
hva resultatet av det blir så kan dere være sikre på at 
vi alltid vil kjempe for lik rett til utdanning uavhen-
gig av økonomiske og sosiale forhold.

Kronikk

Stian Valla Taraldsvik, student ved  
Queen Mary University of London

ANSAs Madeleine Mowinckel betegner årets statsbud-
sjett som en seier; for organisasjonen og for norske uten-
landsstudenter. Det er jeg langt på vei enig i.

Statsbudsjettet for 2015 legger opp til å fjerne Låne-
kassens rangeringslister over utdanningsinstitusjoner i 
utlandet, samt å valutajustere skolepengesatsene slik at 
norske studenter i utlandet får sine lån og stipender i tråd 
med endringene i valutakursen.

Mine betenkeligheter befinner seg mer i det Mowinckel 
og ANSA ikke sier. For samtidig som de to øvrige sakene er 
til glede for utenlandsstudenter som meg selv, er det lite å 
juble over i dette statsbudsjettet 
for studenter fra utlandet som 
ønsker å studere i Norge.

Selv studerer jeg utenlands. Jeg 
tar en bachelorgrad i statsviten-
skap i London, en av verdens 
dyreste byer for de aller fleste; 
især om man er student. Ved mitt 
universitet koster det om lag 135 
000 NOK å studere per år, dersom 
man ikke kommer fra Storbritan-
nia eller andre EU-medlemsland. Uten institusjoner som 
Lånekassen ville den utdannelsen jeg tar, vært utilgjengelig. 
Det er med dette ikke sagt at det ikke koster å være norsk 
student i utlandet, for det gjør det. Selv om deler av studi-
elånet blir omgjort til stipend, vil et stort lån stå igjen.

Selv ser jeg på min utdanning som en investering; og 
jeg er privilegert som kommer fra et land som tillater meg 
å gjøre den investeringen. For det er en verdi for Norge, 
som det er for de aller fleste land i en globalisert verden, 

og kunne sende studenter ut for å fordype seg i ulike aka-
demiske tradisjoner, metoder, språk og kulturer.

Jeg møter ingen studenter fra de rundt 150 landene 
representert ved mitt universitet, som kan vise til en like 
raus stønadsordning som den vi har i Norge. Nettopp 
disse stønadsordningene bør vi være stolte over. For det er 
ofte slik i Storbritannia, at de utenlandsstudentene som 
kommer hit har en mer gullkantet familiebakgrunn enn 
de fleste av sine jevnaldrende i deres opprinnelsesland.

Saken for de 4500 norske studentene her i Storbritan-
nia er en ganske annen fordi vi har et prinsipp i det landet 
vi kommer fra om at høyere utdanning skal være gratis: 
For alle.

Jeg tror ikke noen, verken politikere eller studenter, 
ønsker britiske tilstander i Norge. Derfor mener jeg at re-
gjeringens forslag om å innføre skolepenger for studenter 

fra land utenfor EU/EØS rokker 
ved det viktige gratisprinsippet, 
som har vært veiledende for 
skole og utdanningspolitikken i 
Norge.

Det er med bismak jeg registre-
rer at vi som allerede er heldige 
nok til å kunne studere utenfor 
våre egne grenser er vinnere i 
denne budsjettrunden, mens 
utenlandsstudenter som ønsker 

seg til Norge er taperne.
Jeg er derfor kritisk til ANSA utelukkende positive 

tilbakemeldinger til regjeringen, da de burde være den 
organisasjonen som best kjenner til skolepengeproble-
matikken og som bør vise solidaritet med de interna-
sjonale studentene. Det må være mulig å ha to tanker i 
hodet samtidig;

La ikke studenter som ønsker å ta sin utdanning ved nor-
ske universitet og høyskoler betale for regjeringens politikk.

Det går an å gjøre hverdagen enklere både for norske 
studenter i utlandet og utenlandske studenter i Norge.

Seier med bismak

«Jeg tror ikke noen, 
verken politikere eller 
studenter, ønsker brit iske 
tilstander i Norge»

Studentene 
er taperne

ILLUSTRASJON: ØIVIND HOVLAND
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UTELIV: En fersk studie viser at 
utendørs søvn kan gi kroppen en 
naturlig rytme, melder forskning.no.
Forskeren bak studien heter Anu 
Valtonen. Professoren fra Univer-
sitetet i Lappland i Finland stiller 
seg kritisk til at vi tilbringer stadig 
mer tid innendørs. Hun har derfor 
undersøkt hvordan naturturister 
overnatter utendørs i Lappland. Nå 
konkluderer hun med at det kan gi 
turistene en alternativ og naturlig 
døgnrytme.

– De bryter med den lineære tiden 
slik vi opplever den i hverdagen, 
sier Valtonen.
Studien viser at erfarne naturturis-
ter bruker noen dager på å vende 
seg til tempoet i naturen. Men når 
de først har klart det, fører stillheten 
og opplevelsene til en ro og velvæ-
re. På tross av mangelen på sove-
rom, sover de altså godt. Valtonen 
advarer likevel mot å sove i arktiske 
strøk uten god nok utrustning.

MODERNE SKATTEJAKT:  
Et internasjonalt lag med dykkere 
og arkeologer har gjort oppsikts-
vekkende nye funn fra et gresk skip 
som sank for over to tusen år siden, 
melder ScienceDaily.
Antikythera-vraket, oppkalt etter en 
nærliggende gresk øy, ble opprin-
nelig funnet i 1900, da en gruppe 
dykkere på utkikk etter svamp ble 
blåst av kurs. Den gangen fant dyk-
kerne et stort antall skatter. Søkene 
ble likevel avbrutt på grunn av lam-

melse og død blant dykkerne.
Men nå, over hundre år senere, har 
letingen altså blitt gjenopptatt. Ved 
hjelp av toppmoderne teknologi 
som 3D-kart og autonome under-
vannskjøretøy har forskerne blant 
annet hentet opp antikk servise, 
skipskomponenter og et to meter 
langt bronsespyd. Skattenes spred-
ning og karakter har i tillegg avslørt 
at skipet var større enn forventet 
– faktisk det største noensinne an-
tikke vraket noensinne oppdaget.

Snart er skatten vår

Sinnsro i snøen

–Jeg ble ferdig med min første 
bachelorgrad før jul. I en alder av 
33 år, ler forfatter Kjersti Annes-
datter Skomsvold.

Skomsvold har blant annet vun-
net den Tarjei Vesaas’ debutant-
pris for romanen Jo fortere jeg går, 
jo mindre er jeg og er nå aktuell 
med en ny roman. Hun erkjen-
ner at studietiden har vært lang 
og kronglete. Skomsvold startet 
på jus i Oslo, hun gikk deretter 
tre år på ingeniør i Trondheim og 
to år på skriveskoler, 
før hun til slutt tok en 
bachelor i allmenn lit-
teratur og fransk ved 
Universitetet i Oslo.

– Jeg gjorde veldig 
mye fordi jeg følte det 
var forventet av meg. 
Også var jeg redd. Jeg 
var mye redd.

Hun husker alvo-
ret hun følte da hun 
begynte å studere. Og 
redselen for å ikke få 
til ting. Hun hadde mareritt om at 
hun ikke greide å lage passord til 
datamaskinene på Blindern.

På grunn av kronisk utmat-
telsessyndrom (ME), som hun 
utviklet etter kyssesyken på vi-
deregående, klarte hun ikke full 
studieprogresjon, men ønsket seg 
likevel inn på de vanskeligste stu-
diene. Hun søkte på industriell 
økonomi i Trondheim. Først og 
fremst fordi det var den vanske-

ligste ingeniørlinjen. Heldigvis 
kom hun ikke inn.

– Det er bra med selvtillitsknek-
ker i blant, smiler Skomsvold, 
som i stedet bestemte seg for å 
bli dataingeniør. Tre år ut i det 
femårige studiet var hun tvunget 
til å ta en pause, på grunn av syk-
dom og stress. Da hun ble friskere 
startet hun først på Nansensko-
len og gikk siden på Skrivekunst-
akademiet i Hordaland. Så kom 
boken hennes ut, og etter det be-

gynte hun på litteratur.
– Jeg var 29 år gammel og alle 

de andre var 19. Jeg elsket pen-
sum, men jeg knakk aldri «koden» 
som de andre.

Hun ler når hun forteller om da 
hun hadde skrevet om den fran-
ske forfatteren Marcel Proust, og 
lagt ut om følelsene sine. Hun var 
overbegeistret, men alle 19-årin-
gene sto, og hennes ikke ble god-
kjent.

– Men essayet er med i Mons-
termenneske og sto på trykk litte-
raturtidsskriftet «Bøygen». Det er 
min lille revansj, ler Skomsvold.

Med fagene fra Trondheim kan 
hun gjøre ferdig en bachelor i re-
alfag, hun mangler bare ett fag. 
I våres meldte hun seg opp i det 
siste mattefaget hun behøvde, 
men endte med å slutte. Det var 
så mye som skjedde med boken 
hennes. Nå vet hun ikke om hun 
vil ta faget.

– Er det bare fordi 
jeg skal være flink og 
pliktoppfyllende? Jeg 
vil ikke gjøre noe bare 
av de grunnene lenger.

Skomsvold sier det 
kan hende hun tar fa-
get likevel. Hun elsker 
matte og mener det 
blander seg inn i alle 
bøkene hun har skre-
vet. I diktsamlingen 
var det løsningen når 

hun sto fast og følte at hun gjorde 
seg til, og hennes siste bok hand-
ler om en matematikklærer.

– Man sitter der med en opp-
gave og man vet at om man holder 
på lenge nok, prøver og prøver, så 
vil du til slutt få det til. Den rusen 
når man får det til er for eksem-
pel veldig lik den man får når man 
skjønner hvordan ens egen roman 
skal være.

mari.mjaaland@universitas.no

 � HVEM: Kjersti Annesdatter Skomsvold

 � STUDERTE: To år ved Universitetet i Oslo, tre år dataingeniør ved Norges teknisk-naturvi-
tenskapelige universitet, skrivelinjen på Nansenskolen, Skrivekunst-akadamiet i 
Hordaland, og bachelor i allmennlitteratur og fransk ved UiO.

 � NÅR: 1998-2013

 � AKTUELL MED: Sin nye roman «33»

Matte av dage

« Er det bare fordi jeg skal 
være flink og pliktoppfyllende? 
Jeg vil ikke gjøre noe bare av 
de grunnene lenger » 

MIN STUDIETID tekst: Mari Mjaaland 
 foto: Nicolay Woldsdal

Hjortesumak, rød og gul 

litt ditto, spirea 

Og mot nordøst 

- som alltid Niels Treschows hus

Høst - Sophus Bugges hus

Ukas dikt

av Anders Often

Send inn ditt dikt til universitas@universitas.no

FOTO: TOM GARNET/FLICKR

FOTO: JUNAIDRAO/FLICKR
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Tildelingsmøtet

tekst Eirik Omvik 
foto Hans Dalane-Hval

Hvert år sprøyter Velferdstinget i 
Oslo og Akershus inn penger i en 
rekke studentforeninger. I år had-
de 14 søknader kommet inn. Totalt 
15,7 millioner kroner av studente-
nes semesteravgift lå i potten.

– Alt for lite, konstaterte Svein 
Tømmerdal, representant for Blå 
liste, nesten før studentrepresen-
tantene hadde fått anledning til å 
finne plassene sine.

Han ønsket å øke budsjettram-
men med 6 millioner til totalt 22 
millioner kroner. En stadig min-

dre andel av semesteravgiften går 
til de studentdemokratiske foren-
ingene – nå er det på tide å ta igjen 
etterslepet, mente han.

Forslaget skulle vise seg å ha 
liten støtte, men bidro likevel til 
temperaturøkning og debatt.

Så bort fra krav
I starten av møtet ble det bemer-
ket av kontrollkomiteen at Uni-
versitas ikke har rett til støtte, 
siden avisen ikke oppfyller kravet 
om å oversette ti prosent av arti-
klene til engelsk.

Det ble likevel enstemmig ved-
tatt at Velferdstinget skulle se bort 
fra dette kravet. Styreleder ved Uni-
versitas, Johan Lie Hammerstrøm, 

lovet på sin side bot og bedring.
Ved siden av forslag om økt 

støtte foreslo Tømmerdal å kutte 
i støtten til Radio Nova og Univer-
sitas. Samtidig foreslo han å øke 
summen som går til studentparla-
mentene ved Universitet i Oslo og 
ved Høgskolen i Oslo og Akershus 
(HiOA).

Ble nedstemt
– Det er et forslag som vil få store 
konsekvenser for de som rammes, 
advarte leder for studentparla-

mentet ved HiOA, Tord Øverland.
Han var blant dem som hadde 

søkt om mer penger enn det Ar-
beidsutvalget innstilte på å gi. Li-
kevel var han fornøyd Arbeidsut-
valget forslag.

Forslagene til Tømmerdal ble 
også denne gangen nedstemt.

Glemte å søke
Etter møtet kan også tidligere kon-
kurstruede Det norske student-
samfunn (DNS) gå lysere tider i 
møte. Både formann og visefor-

mann ved DNS skal i framtiden 
honoreres tilsvarende et studielån. 
Arbeidsutvalget ønsker å støtte 
opp om dette, og ga derfor sin støt-
te til en økning på 61 000 kroner.

Mindre heldig var studentrådet 
ved Politihøgskolen. De hadde rett 
og slett glemt å levere inn søknad 
til fristen og fikk derfor ingenting.

Mer frukt, mindre 
hersketeknikk
Møtet endte med at samtlige av 
Arbeidsutvalgets forslag ble god-
kjent. De fleste sa seg fornøyd 
med årets møte. Noen mente rik-
tignok sjokoladen burde byttes ut 
med frukt, mens andre mente at 
flere reprensentanter burde tørre 
å ta ordet.

Enkelte mente dessuten at 
noen av deltagerne benyttet seg 
av hersketeknikker i debatten 
og oppfordret til bedre manerer 
neste år.

universitas@universitas.no

Fordelte student
millioner etter planen

Det årlige tildelingsmøtet til Velferdstin-
get i Oslo og Akershus forløp uten hyt-
tede never, men ikke uten anklager om 
hersketeknikker.

Disse er pengevinnerne

Kulturstyret 2 750 000
Universitas 3 000 000

Radio Nova 1 550 000
Det Norske Studentersamfunn 1 061 000
Studentforeningen ved BI 720 000
Studentparlamentet ved UiO 720 000

Fikk gjennomslag: Leder av Vleferdstinget i Oslo og Akershus, Kaia Marie Rosseland (til venstre) fikk støtte 
for innstillingen som Arbeidsutvalget hadde utformet. Her snakker hun med møteleder Torkil Vederhus. 
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Ebola

tekst Kristina Holt 
foto Henrik Evertsson

– Myndighetene har ikke villet in-
vestere i ebola fordi det primært 
rammer fattige i Afrika, sier Char-
les Arntzen.

Den amerikanske professoren 
entrer Gamle Festsal på Domus 
Academica, karismatisk og mun-
ter, med en tobakksplante i arm-
kroken. Over hundre mennesker 
har samlet seg for å høre hans 
foredrag om den mye omstridte 
ebolamedisinen «ZMapp».

Medisinen ser foreløpig ut til 
å ha reddet to amerikanske mis-
jonærer fra det herjende viruset. 
Den dårlige nyheten er at medisi-
nen er gått tom.

Den grønne løsningen
– Det tar hele seks måneder å pro-
dusere en dose, sier Artnzen.
Medisinen blir dyrket frem i gen-
modifiserte tobakksplanter, noe 
som er en revolusjonerende pro-
duksjonsmåte innenfor medisinsk 
teknologi.

– Men hvis man skal gjøre det 
riktig vil det ta tid, påpeker pro-
fessoren fra Arizona State Univer-

sity i USA.
Nysgjerrige publikummere sit-

ter med ørene på stilk når Arntzen 
forteller hvordan medisinen utvi-
kles. Et genetisk konstruert virus 
blir sprøytet inn i tobakksplanten. 
Deretter begynner den å produse-
re antistoffer. Disse antistoffene 
kan senere klamre seg fast til ebo-
lacellene og ta knekken på viruset.
– Hvorfor tobakksplanter?
– For å dyrke frem en medisin, må 
man ha en plattform, sier Arnt-
zen. – Plattformen har vanligvis 
vært dyreceller. Denne gangen 
bruker vi planteceller.

Arntzens metode er svært lite 

kostbar. Fordi det er planteceller 
brukes i produksjonen, er medi-
sinen hele ti ganger så billig, som 
hvis man skulle brukt dyreceller.

Midlertidig støtte
I sommer testet to amerikanske 
misjonærer positivt på ebolas-
mitte. Dette skapte en akutt situa-
sjon: Skulle den eksperimentelle 
medisinen som tidligere hadde 
vært testet på aper, bli testet på 
to mennesker under svært usikre 
omstendigheter?

Forsøket ble gjennomført og 

resultatet endte med at de to mis-
jonærene overlevde. Det gjorde at 
ZMapp fikk ytterligere anerkjen-
nelse. Vendepunktet i utviklingen 
av medisinen kom allerede i kjøl-
vannet av 11. september 2001, for-
teller Arntzen.

–Det amerikanske militæret 
ga oss et forskningsstipend på 
grunnlag av den stadig økende 
frykten for et bioterrorangrep. 
Slik fikk vi midler til å ekspandere 
forskningen på biologisk medisin, 
sier han.

Stadige kutt i helsebudsjet-

«Ebola er en neglisjert sykdom»
Jon-Arne Røttingen, divisjons direktør ved Folkehelseinstituttet og professor ved UiO.

Medisinen «ZMapp» er foreløpig ebola-smittedes fremste håp. 
Mannen bak medisinen mener myndighetene har gjort for lite.

Nytt håp: Professor Charles Arntzen håper ebolamedisinen ZMapp får nok støtte slik at medisinen kan masseproduseres og redde flere smittede. Her holder 
han en tobakksplante da han gjestet Universitetet i Oslo for å snakke om ebolamedisinen, som produseres ved hjelp av genmodifiserte tobakksplanter. 

Tobakksplanten som redder liv
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Tobakksplanten som redder liv
tet og offentlig finansiering har 
siden ført til lav produksjon av 
medisinen. Den er fortsatt på 
et eksperimentelt stadium og 
tilgangen er derfor svært be-
grenset. Med et økende antall 
smittede frykter Arntzen for de 
som trenger medisinen umid-
delbart.

– En neglisjert sykdom
– Klokka tikker, sier Jon-Arne 
Røttingen, divisjonsdirektør ved 
Folkehelseinstituttet. Han deler 
Artnzens frykt og viser til den ver-
ste ebolaepidemien noensinne.

Tallet på døde har allerede pas-
sert 4000, og dette bare siden mars 
i år. World Health Organisation og 
Centers for Disease Control and 
Prevention estimerer at 1,4 millio-
ner mennesker kan være smittet av 

ebola innen januar 2015.
– Ebola er en neglisjert syk-

dom, sier Røttingen.
Han mener at ekstensiv støtte 
og finansiering må komme fra 
myndighetene.

–Det viktige er at de har fram-
syn, og at de er villige til å bruke 
midler på å løse denne krisen.

Oss og dem
Røttingen mener det er stor for-
skjell på hvordan vi forholder oss 
til sykdommer som forekommer i 
og utenfor vesten.

– Ebolakrisen handlet ikke om 
oss, men om fattige mennesker i 
Afrika, sier han.

Alle i ekspertpanelet er enige 
om at situasjonen ville vært en 
annen i dag, hadde reaksjonen og 
tiltakene kommet tidligere. Blant 

dem er Lindis Hurum. Hun har 
jobbet som nødhjelpskoordinator 
for Leger uten grenser i ebola-
rammede områder og etterlyser 
handling.

– Vi startet for sent, og vi har in-
vestert for lite. Nå må vi fremskyn-
de prosessen og det raskt, sier hun. 

universitas@universitas.no

«Pharming»

 � En sammenslåing av 
ordene «pharmaceutical» 
(farmasøytisk) og «farming» 
(landbruk og husdyrhold)

 � Betegner fremstillingen av 
aktive legemiddelsubstanser 
ved hjelp av en genetisk 
modifisert organisme (GMO)

 � Et kjent, ferdig gen settes 
direkte inn i DNAet til 
organismen, slik at den 
kan produsere et bestemt, 
ønsket virkestoff

 � Organismen kan være 
et dyr, en plante, en 
bakterie eller lignende

ZMapp

 � Utviklet i samarbeid mellom:  
- Mapp Biopharmaceutical 
Inc. (San Diego, CA.)  
- LeafBio (San Diego, CA),  
- Defyrus Inc. (Toronto, 
Canada)  
- Myndighetene i USA  
- Det kanadiske hel-
sedepartementet

 � Medisinen er en kom-
binasjon av tre ulike 
antistoffer som binder seg 
til proteinet i ebolaviruset

 � Produseres ved hjelp av gen-
modifiserte tobakksplanter

 � Produksjonsselskapet 
Kentucky BioProcessing har 
lagt til side alt annet arbeid 
for å fokusere på medisinen

 � Helsedepartementet 
i USA har annonsert 
planer om utvidet statlig 
støtte i 18 måneder

 � Bill & Melinda Gates 
Foundation har donert 
150,000 dollar (tilnærmet 
likt 980 000 norske kroner) 
til ZMapp-prosjektet med 
mål om spre produksjonen 
til flere selskaper

0

6
2972

8400

4033

Antall doser igjen av 
medisinen Zmapp

Antall måneder det 
tar å produsere nye 
doser ZMapp

Antall kvadratmeter tilgjengelig 
for ZMapp-produksjon hos 
Kentucky BioProcessing

Antall tilfeller av ebola

Antall ebola-dødsfall

Totale dødsfall

Guinea: 778

Liberia: 2316

Sierra Leone: 
930

Resten av 
verden: 9

Totale tilfeller

Guinea: 1350

Liberia: 4076

Sierra Leone: 
2950

Resten av 
verden: 24

Kilde: Centers for Disease Control and Prevention

« Det tar hele 
seks måneder 
å    produsere  en 
dose»

Charles Arntzen, professor ved  
Arizona State University«
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Lytt til Oslos studentradio på FM 99.3 eller radionova.no Radio Nova

 � Mandag
06.00:  Democracy Now!
07.00:  Frokost
09.00:  Novarkivet
10.00:  Das Kapital
10.30:  Novamusikk
11.00:  A-lista
12.00:  Novamusikk
19.00:  Bra Trommis
20.30:  Sort Kanal
21.30:  Lillesalen konsertserie
22.00:  Overkill
23.00:  Rolige Vibber
23.30:  Électronique
00.00:  Fri Form Radio

 � Tirsdag
06.00:  Democracy Now!
07.00:  Frokost
09.00:  Skumma Kultur
10.00:  Vitenselskapet
10.30:  Grenseløst
11.00:  Teknova
11.30:  Novamusikk
21.30:  Dag for dag

 � Onsdag
06.00:  Democracy Now!
07.00:  Frokost
09.00:  Skumma Kultur
10.00:  Tekstbehandlings-
 programmet

11.00:  Novamusikk
16.30:  Snakker ikke norsk 
17.30:  Novamusikk 
19.00:  Kvegpels
20.30:  Country Barn
21.00:  Spillmatic
22.00:  Funkiga Timmen
23.00:  Neu

 � Torsdag
06.00:  Democracy Now! 
07.00:  Frokost 
09.00:  Skumma Kultur 
10.00:  Nova Noir 
12.00:  Det Fiktive Selskab 
17.00:  Ærlig talt

 � Fredag
06.00:  Democracy Now! 
07.00:  Frokost 
09.00:  Skumma Kultur 
10.00:  Opplysningen 99.3 
11.00:  Nyhetsfredag 
12.00:  Radiotjenesten 
12.30:  Skallebank
13.00:  Novamusikk
19.00:  Nova Nedstrippa 
20.00:  Goodshit 
21.00:  Nova Amor 
22.00:  Dub Dubhead 
23.00:  XO Hiphop

 � Lørdag
01.00:  Novanatt 
09.00:  Best of Frokost
11.00:  Novamusikk
16.00:  Reservebenken 
17.00:  Lillesalen konsertserie 
18.00:  Pils og plater

 � Søndag
01.00:  Novanatt 
07.00:  Tanketog 
12.00:  Dokunova 
12.30:  Klagenemnda 
14.00:  Du skulle ha vært der 
15.00:  Sorgenfri 
16.00:  Snakker ikke norsk
17.30:  Novamusikk

Regissør Alonso Ruiz Palacios gjen-
nomtenkte lek med lyssettingen gir liv og 
nyanser til det grå, og gjør Güeros til en 
sort-hvitt estetisk nytelse. Historien som 
fortelles og karakterenes egenskaper bidrar 
også til dette. Tomas og Federico er brødre, 
Tomas er lysere enn sin eldre bror og blir 
ofte kalt «güero», spansk slang for hvit 
person. Federico går under navnet Sombra, 
som betyr skygge. Begge brødre har noe 
tyngende ved seg, men sammen finner de 
en lekende barnlighet som gir historien 
et driv. Guttene leter etter folkesangeren 
Empigmenio Cruz. Det resulterer i et pent, 
vittig og bitte litt tankevekkende portrett 

av å være ung, men ikke revolusjonær, i et 
Mexico by preget av streik og massepro-
tester.

På samme måte som nyansene mellom 
svart og hvitt varierer med mørke og lys, 
viser Güeros at engasjement kan finnes 
i andre former. Studentstreiken som 
pågår parallelt med guttenes eventyr, 
viser dermed noe av filmens tematikk: 
balansegangen mellom engasjement og 
stillstand. Guttene holder seg i skyggen 
av opprøret, men finner sin drivkraft i de 
nærere tingene, jakten på folkesangeren, 
og i hverandre.

Denne motsetningen finner òg sitt paral-
lelle i det visuelle i filmen, når Ruizpala-
cios skifter mellom håndholdt kamera-
føring og stillbilder. Scenene gjort med 
håndholdt kameraføring gir scenene et 
dynamisk preg, og vi får se hvordan karak-
terene lar seg engasjere av umiddelbarhe-
ten, der og da, sammen, i den lille bilen.

De nydelige stillbildene er også svært vir-
kningsfulle, og lar oss observere nærheten 
i gruppa ved et blikk, en berøring eller 
et smil. Det hele er innrammet av byens 
omgivelser som gjør Güeros til en fransk 
nybølge-inspirert illustrasjon av sort og 

hvitt, lys og skygge, sol, regn og røyk. Til 
tross for et politisk tungt bakteppe, er 
dette en lett indiefilm. Det er bildenes visu-
elle presisjon som bærer filmen og gir oss 
en skikkelig svart/hvitt filmopplevelse.

Nina Sofie Pedersen
anmeldelser@universitas.no

Güeros er en roadmovie fylt med veisperringer som viser det verdifulle i det umiddelbare og nære.

Opplyst blindvei
Güeros
Manus: Alonso Ruiz 
Palacios,Gibrán Portela 

Regi: :Alonso Ruiz Palacios

Med:Tenoch Huerta,  Sebastián 
Aguirre, Ilse Salas

Film:

FO
TO

: C
AT

AT
O

N
IA

 F
IL

M
S

Svart/hvitt: Til tross for et politisk tungt bakteppe, 
er dette en lett indiefilm, mener vår anmelder.
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Med I Modi viser Årabrot 
nok en gang sin evne til å 
fornye seg uten å gi slipp på 
det særpreget som har banet 
vei for deres spesielle plass 
på den norske rockescene.

Etter å nylig ha vunnet 
kampen mot kreften, flyt-
tet frontmann Kjetil Nernes 
og resten av bandet, inn i et 
forlatt kapell i Sverige som de 
gjorde om til sitt eget isolerte 
innspillingsmekka. Det kan 
late til å ha båret frukter, både 
inspirasjons- og lydmessig.

Platas to første låter bygges 
oppskriftsmessig på Årabrots 
enkle, skitne og blytunge 
riff som blottlegger bandets 
notoriske rockehjerte, mens 
Nernes ormer seg inn til 
lytterens hjerne med sin sed-
vanlige, diabolske røst. Her 
er også innflytelsen fra Haust 
og Okkultokrati – som har 
vært medvirkende på plata – 
tydelig, og sammensetningen 
passer som fot i hose. På siste 
halvdel utfolder bandet seg i 

en mer flytende, kontempo-
rær sfære, men uten å sveve 
for langt unna essensen av 
sin egen sound. Haugesund-
bandet spiller fortsatt en 
brutal og tung type støyrock 
med stoner-takter og innslag 
av dunkel mystikk; på I Modi 
blir bare denne mystikken 
enda mer fremtredende.

Ingen av låtene når i seg 
selv helt til opp til den 
grensesprengende «The 
most sophisticated form of 
revenge» fra 2010 som på 
mange måter kan ses på som 
deres gjennombrudd. I Modi 
er likevel et heftig stykke 
lydkunst hvis helhet er noe 
av det bedre Årabrot har lirt 
fra seg noensinne.

Fredrik Scholze
anmeldelser@universitas.no

Ondskapens kapell
I Modi
Av: Årabrot 

Plateselskap: 
Fysisk format

Eirik Billingsø Elvevold, kulturredaktør Ukas advarsel

Etter utallige runder kan vel ikke én li-
ten tur til gjøre store skaden. Du van-
drer ut i kulda med hodet høyt, klar 
til å stå opp for din dårlige vane. Og 
det er digg. Det føles godt. I et lite øy-
eblikk overbeviser du selv om at du 
åpenbart tok riktig valg.

Det rykker i røykefoten og sinnet ri-

ves i to. Du vet godt at røyking dreper, 
men ingen snusfornuftig besserwisser 
skal få frata deg din lille pause – dine 
deilige drag. Selv om du for lengst har 
innsett at du ikke er noen rebell overfor 
noen andre enn deg selv, har pinnen 
plutselig blitt del av identiteten, og ni-
kotinen slått rot i kjøttet.

La den digge ligge
Sigg
Hvem: Du 
som henger 
ute i kulda 

Hvor: På 
hjørnet

Kulturkalender

Forskningskonferanse
Interessert i fremtiden? Cutting 

Edge er en konferanse som løfter frem 
innovativ forskning. De ønsker å vise frem 
de beste innovasjonene og oppstartsbedrif-
tenene som leder utviklingen i sine bransjer 
i Norge i dag. Blant andre får du møte Kevin 
Warwick, det første mennesket som klarte 
å implementere datasensorer på sitt eget 
nervesystem. Sci-fi!  
Forskningsparken, 09.00-16.00

Jubileumsdebatt
I anledning av at sosialantropologisk 
institutt sin 50-årsdag blir det debatt på 
Litteraturhuset. Temaet er Antropologi i 
det 21. århundre: Radikal, konservativ eller 
irrelevant? Debatten tar opp spørsmålet om 
hva som er fagets kjerne i en tid der vi alle 
er både innfødte og kosmopolitter, tilskuere 
og deltagere på en “glokal” scene. I panelet 
sitter blant annet Unni Wikan, Thomas 
Hylland Eriksen og Helge Jordheim. Kvelden 
er delt inn to deler med matservering 
midtveis. 
Litteraturhuset, 17.00

Loppemarked
Mangler du noe til leiligheten eller 

hybelen? Det arrangeres opp til flere lop-
pemarkeder i Oslo-området denne helgen, 
blant annet på Ullevål, Marienlyst, Oppsal, 
Grünerløkka og Uranienborg. Om du ønsker 
å bli kvitt noe tar de fleste loppemarkeder i 
mot ting helt opp mot salgsdagene. Sjekk 
loppemarkeder.com for nærmere informa-
sjon om loppemarked nær deg.  
Diverse steder i byen, 11.00

Tegnebiennalen
Har du tatt turen innom Tegnebien-

nalen enda? Biennalen arrangeres for 
syvende året på rad. Kunsthall Oslo og 
Tegnerforbundet står bak og den foregår 
på syv ulike visningssteder sentralt i Oslo. 
Fokuset ligger på norsk og internasjonal 
samtidskunst i tillegg til et utvalg historiske 
verker, blant annet viser de frem Robert 
Rauschenbergs Erased de Kooning Drawing 
fra 1953, som er et av etterkrigstidens mest 
omdiskuterte, ikoniske arbeider.  
Flere steder, sjekk festivalavis 
eller event på facebook

Debatt
I februar i år ble en stortingspolitiker 

fra partiet Høyre pågrepet og siktet for 
bruk av illegale rusmidler. Grunnlaget for 
straffeforfølgelsen var såkalt overskuddsin-
formasjon, altså informasjon fra overvåkning 
i forbindelse med annen etterforskning. Er 
dette problematisk? Bør man kunne straffe-
forfølges for forbrytelser som ikke i seg selv 
gir grunnlag for overvåkning, på grunnlag 
av slik overskuddsinformasjon? Det skal 
diksuteres.  
Chateau Neuf, 19.00
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Bullshitfilteret skal hjelpe unge jenter til 
å bli mer fornøyd med seg selv. Dessverre 
undergraves budskapet av naiv selvhjelps-
retorikk.

I dagens digitaliserte samfunn utsettes 
vi for nye inntrykk i rekordfart. Vi er kon-
stant pålogget, og synligere enn noensinne. 
Internett og sosiale medier har skapt en non 
stop multi-tasking-arena der ting deles og likes 
i hytt og pine. Det er denne problematikken 
journalist Oda Faremo Lindholm tar opp i Bull-
shitfilteret: gjennom urealistiske idealer bidrar 
reklame, musikkvideoer, tv-serier og sosiale 
medier til å forsterke det evige 
perfeksjonsjaget blant unge.

På en lettfattelig måte som 
ikke går over noens hode, 
skal kroppspressets bak-
menn- og kvinner stilles til 
veggs. Dette gjør Lindholm 
pedagogisk korrekt, med 
enkle formuleringer, store 
punkter og uthevede sitater 
som blikkfang. Forskning og 
tall kombineres med flittig 
bruk av slang, og sitater fra 
berømte kvinner som Hillary 
Clinton, Tyra Banks, Beyoncé 
og Jennifer Lawrence.

Debattboka er myntet på unge jenter, og 
selv om den ikke er spesielt teoritung, er det 
en del tankevekkende opplysninger vi får 
servert. Det er trist å se at reklamen for Lego 
var mindre kjønnspreget for 30 år siden enn 
i dag. Lindholm fortjener ros for at hun, i 
debatten som gjerne handler om flinke piker, 
taler til de flinke pikene, på deres språk. Like-
vel er det vanskelig ikke å tenke at boka kler 
seg ut som om den skal på fest med Cosmo-
politan og Shape-up. Ikledt store, fargespra-
kende bokstaver mot sort bakgrunn spiller 
Bullshitfilteret egentlig på samme stereoty-
pier som de Lindholm kritiserer.

I bunn og grunn er prosjektet til Lindholm 
prisverdig: Bullshitfilteret skal motivere 
jenter til å være mer seg selv. Debattboka 
er en ferdigspikket oppskrift på hvordan 
man unngår destruktive tankemønstre 
om uoppnåelige kroppsbilder og perfek-

sjonisme. Det lyder flott, og 
nesten for godt til å være sant. 
Dessverre er det også det. 
Lindholm presenterer en god 
analyse av viktige problemstil-
linger, men undergraver sitt 
eget budskap når hun i siste 
del av boka oppfordrer leseren 
til å skrive ned en liste over 
gode egenskaper ved en selv. 
Boka vipper over i en selv-
hjelpsretorikk, og det blir en 
for enkel og litt moraliserende 
slutt på et ellers interessant 
debattinnlegg.

Ingri G. Bergo
i.g.bergo@universitas.no

Bullshit med bismak

Da Valkyrien Allstars al-
bumdebuterte for sju år si-
den kom hardingfeletrioen 
som en åpenbaring. Låtene 
var harde, kjappe og ulikt 
det meste annet. Folke-
musikkstempelet var mer 
nødløsning enn hånd i hanske. 
To lunkne utgivelser senere er 
spørsmålet hva et tredje forsøk 
på en verdig oppfølger har å by 
på. Ganske mye, viser det seg.

Konseptet er ikke endret dras-
tisk, men utfolder seg også på en 
litt annen måte. Om hardingfelene 
fortsatt står i sentrum svinges de 
litt annerledes enn før, og er blitt 
mer stev enn punk. Borte er mye 
av den uhørte kraften i sang og 
melodi som var suksessoppskrif-
ten i starten av bandets karriere.

Konservative fans trenger 
likevel ikke bekymre seg. «La det 
gå» byr på vintage, brautende og 
festglad Valkyrien Allstars, men 
satt i en drakt som kler den nye 
helheten godt.

At flere av sangene nå er 
egenproduserte sammenlignet 
med tidligere, fremstår også som 

en styrke. Lydbildet er bygget 
ut med både trommer og bass, 
og produksjonen er rikere og 
mindre rufsete enn før.

Sjefsvokalist Tuva Syvertsen 
viser hva hun er blitt god for 
med årene. På klimprende 
«Kom hjem» er metamorfosen 
tydeligst. Med Farvel Slekt Og 
Venner slår bandet tydeligere inn 
mot den norske visetradisjonen, 
og det er det ingen tvil om at 
Syvertsen behersker også dette.

På «Vågar du» får felespiller 
Erik Sollid gjøre noen solide 
gjestevers. Låta er kanskje det 
eksempelet der bandets lek med 
harmonier kommer mest til sin 
rett. Den er også et strålende 
eksempel på et band som vågar, 
med stort hell, å gå nye veier.

Magnus Newth
mgnewth@universitas.no

Valkyrieritt på nytt
Farvel Slekt 
Og Venner
Av: Valkyrien Allstars 

Plateselskap: Grappa 
Musikkforlag

Lasse Moe, journalist Ukas anbefaling

Se for deg dette: På vei ut av et tre-
ningssenter har du Gabrielle-låta fra 
spinningtimen på hjernen. Du skrur 
på NRK for å kvitte deg med kvalmen. 
Men på p3 så spiller de det samme, 
gamle, viskelæret av en sang.

Dersom du liker ihjelspilt musikk; la 
være å lese videre. Foretrekker du varia-

sjon; sjekk ut The Hype Machine. Blogg-
trackeren «Hypem» lister over 840 mu-
sikkblogger. Hitlisten oppdateres med 
ny musikk hver tredje dag. I tillegg kan 
du lagre favorittsangene dine, eller høre 
dine venners «obsessions». Du kan både 
høre i hjel favoritter, og finne ut hva andre 
har hørt i hjel. Men nå er det ditt valg.

Ferske toner
Musikk-
oppdaging
Hvem: Hype 
Machine 

Hvor:  
hypem.com 
og som app

Gi oss beskjed om arrangementer på epost: 
universitas@universitas.no

Plater:

Bok:

Bullshitfilteret
Av: Oda Faremo Lindholm

Forlag: Gyldendal

Selvhjelp: Bullshitfilteret skal hjelpe unge jenter med selvbildet.
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 � Studentene  
lider videre
Etter at regjeringen for én uke 
siden la fram sitt forslag til stats-
budsjett, har skuffelsen blant 
studentledere og opposisjonspo-
litikere vært til å ta 
og føle på.

– Vi ser en null-
vekst i bygging 
av studentboliger 
og kravet om 11 
måneders studie-
støtte blir på langt 
nær innfridd. Vi 
spilte kameratslig 
opp til at den nye 
regjeringen kunne bli student-
vinnerne ved selv ikke å gjøre 
stort mer, før vi taktisk la inn 
11 måneders studiestøtte i et 
budsjett vi uansett visste ville 
bli revidert. Men griper de mu-
ligheten til å gjøre mer enn oss 
og dermed bli studenthelter? 
Nei, de forspilte sjansen, sier 
Ap-sluggeren Trond Giske til 
Ad notams seksjon for utdan-
ningspolemikk.

Giske legger til at de rød-
grønnes manglende sasting 
på studenter nå har vært 
bortkastet.

 � Midlertidig ute av drift

For å unngå at studentene 
blir skadelidende når Norges 
idrettshøgskole 
skal totalrenoveres, 
har studentstyret 
der opprettet en 
rekke nye utvalg, 
grupper, komiteer, 
samt en og annen 
nemnd. Først ut 
var Prosjektgruppen 
for midlertidige løs-
ninger, som snarlig 
vil få følge av Komi-
teen for revidering av 
midlertidige løsninger. Saker som 
der ikke blir tilstrekkelig mid-
lertidige, vil bli videresendt til 
Utvalget for midlertidig ansettelse 

av komité- og utvalgsmedlemmer, 
som i sin tur foreslår nye repre-
sentanter på midlertidig basis.

– Det vil bli en overgangs-
fase mens skolen pusses opp. 
Det er derfor viktig at vi har 

overgangsideer til 
gode, midlertidige 
overgangsløsnin-
ger. En skigard kan 
ikke vare evig i da-
gens postmoderne 
samfunn, vet du. 
Derfor er det vik-
tig med kortsiktige 
løsninger, forteller 
leder for student-

styret, Cecilie Kappelslåen.

 � Hiphåper på  
publiseringseksplosjon

I et forsøk på å gjøre sin forskning 
mer kommersiell og publiserings-
vennlig, har HF-fakultetet ved 
UiO besluttet å legge ned sine 
nordiske studier. Dette vil frigjøre 
midler til mer relevant forskning.

– Vi har fått klare signaler 
om at vi må bli verdensleden-
de innenfor vårt fagfelt. Det er 
ingen utenfor Norges grenser, 
ja knapt noen innenfor, som 
bryr seg om norske dialekter 
og norsk språk. Hiphop er 
derimot stort, spesielt blant 
yngre mennesker, har vi blitt 
fortalt. En artikkel om kasus 

i trønderske fjell-
dialekter gir in-
gen publiserings-
poeng. Om man 
derimot får pu-
blisert en artikkel 
om Eminems bruk 
av nidord sett i lys 
av den klassisk-ro-
mantiske bruken 
av kraftutrykk i 
et magasin som 
MOJO, er vi sikre 

på at det vil gi en kraftig øk-
ning i våre publiseringspoeng, 
forteller avtroppende HF-de-
kan Trine Syvertsen.

Panto av Thomas Sørlie Hansen

Ad notam Universitas oppsummerer uka

– Eeeeeeh. Jæ ringer fra Universi-
tas og synger e-ore, e-ore, for første 
gang i historja jeg synger e-ore, e-
ore jæj håper’u kan høre?

– Hehe, ja….?

– Eeeeeee. Tror du effekten eeeeee 
av en eventuell enighet om Eens 
manglende eksistensgrunnlag vil 
endre elevementaliteten enormt?

– Vi er enig i intensjonen om å 
fjerne «E», men vi er usikre på om 
det er riktig middel. Om du ser på 
karakterrapporten viser den at der-
som alle studenter med karakter 
«E» i Bergen stryker, så vil det være 
færre enn i de andre byene.

– Eeeeeeeeeeer det grunnlag for å 
si at en elev med karakteren «E» 
mangler elementær kunnskap ef-
fluvium, ebola, eksem og emfysem?

– Hvis studentene ikke har god 
nok kunnskap, så bør man stryke 
dem. Uansett hvordan karakter-
skalaen er.

– Eeeeeeem. Dersom det kom for-
slag om å innføre lignende praksis 
på engleskolene, ville du mene at 
det er viktig også for englestuden-
ter å sveve over E-en?

– Øh? hah. Nei, det har jeg ikke 
tenkt til å uttale meg om.

– Vil du feire med escargot og e-siga-
retter om forslaget vinner frem?

– Vi har egentlig ikke bestemt 
oss for om vi vil at «E»-forslaget skal 
«vinne». Vi må se hva som er riktig 
virkemiddel. Escargot. Ka e det?

– Eeeeeeee. Det er snegler.
– Det har jeg aldri smakt.

– Dersom karakteren forblir, vil du 
vurdere din stilling, og reise fra jor-
den som E.T gjorde?

– Hehe. Nei, hvis karakteren 
blir, så lever jeg fint med det. Det 
viktigste for meg er at vi har gode 
eksamener.

Vi spør av Nina Sofie Pedersen 

Baksida maktet ikke å få Norsk Medisinstudentforenings styrerepresen-
tant til å avvise «E»-ore»,  verken som utdanningspolitisk virkemiddel, eller 
som døv musikkreferanse.

Ubestemt om «E-ore»

HINT: «Det hadde vært kjedelig å komme med alle studentboligene på en gang.» Send svar til hakon.sukuvara@universitas.no.

FORRIGE UKES LØSNING: «Hva er det Siv har styra med tro?» Det skjønte Hege og Gunnhild fra Ås ungdomsskole.

Rebus av Håkon Sukuvara
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UniversitasQuiz
av Anders R. Erikstad, Vegard R. Erikstad og Simen Braaten
Juniornorgesmestre i quiz 2013

1. Norge møtte Bulgaria i fotballandskamp på Ullevaal mandag kveld. 
Hva heter den bulgarske stjernespilleren som ble toppscorer under 
fotball-VM i 1994?

2.  Den norske regissøren Morten Tyldum kommer denne høsten med fil-
men «The Imitation Game» om en britisk matematiker som blant an-
net var med på å knekke koden til den tyske siffermaskinen Enigma. 
Hva het han?

3.  Hva heter vitenskapen Store norske leksikon definerer som: «viten-
skapen om prinsipper og teknikker for å skjule informasjon slik at 
bare de(n) som er autorisert har mulighet til å avsløre innholdet»?

4.  I hvilket land ligger delstaten Thüringen?

5.  I hvilken MTV-serie, med seks sesonger, møter vi personer som Lau-
ren Conrad, Heidi Montag og Spencer Pratt?

6.  Blant Norges fjell, hvilket er det høyeste som ligger i to kommuner? 
Dette fjellet ligger i kommunene Luster og Årdal i Sogn og Fjordane.

7.  En kjent østerriksk filosof tilbrakte mye tid i Skjolden i Luster kom-
mune. Han ga bare ut en bok mens han levde «Tractatus Logico-
Philosophicus» (1921), og underviste blant annet på Cambridge. 
Hva het han?

8.  Like nord for København ligger et kunstmuseum som har samme 
navn som en amerikansk delstat. Hva heter hovedstaden i denne 
delstaten?

9.  Hva heter hovedpersonen i Johan Borgens romantrilogi «Lillelord»?

10. Ben Affleck er kinoaktuell med filmen «Gone Girl». Hva het hans regi-
debut fra 2007, som har en lignende tittel?

1. Hristo Stoitsjkov 
2. Alan Turing 
3. Kryptografi 
4. Tyskland 
5. The Hills 

6. Store Skagastølstind 
7. Ludwig Wittengenstein 
8. Baton Rouge 
9. Wilfred Sagen 
10. Gone Baby Gone

Tidige midler: 
Om NIH ikke sikrer 
studentene nok 
midlertidighet, har 
Cecilie Kappelslåen 
i Prosjektutvalget 
for tidige midler 
mot manglende 
midlertighet allerede 
fått på plass flere 
mulige sanksjoner.

Barnsligheter: Trond 
Giske mener regje-
ringens manglende 
satsing på studenter 
er barnslig, noe han 
ga klart uttrykk for 
under Finanstalen.

Udelt: NMFs styerepresentant Eivind Alexander Valestrand mener kanskje at en elev med 
karakteren «E» mangler elementær kunnskap effluvium, ebola, eksem og emfysem.
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